
دیر زمانی اس��ت که در 
تکلیف آنچه بر دندانپزش��کی 
کشور می رود قلم را از سخن 
ب��از داش��ته ایم ت��ا آنان ک��ه 
دندانپزش��کی  رهبری  داعیه 
را  دارن��د، خود را از مخمصه  
خود س��اخته ، ره��ا کنند. در 
این میان متأس��فانه لایه های تو در توی انجمن 
خواندگی، هر روز بیشتر در هم تنیده و گره ها نا 
گشوده تر می شود. اگر چنان چه این در، بر همان 
پاشنه همیشگی بچرخد آنچه نخواهد ماند اعتماد 
اس��ت. بالطبع دستگاه دولتی برای حل مشکلات  
قب��ل از انتخابات ریاس��ت جمهوری، انتخابات را 

تأیید نمود.
تکرار ملالت آور کنگره گرایی به هر شکل و 
قامت، که آن را به غلط »کنگره اول« می نامند 
و س��یاه مشق ملالت آور کارهای تشکیلاتی شبه 
ح��زب گرایی با تزریق تفکر خ��ود بزرگ بینانه، 
تنها س��ناریوی باقی مانده اجرای��ی این نمایش 
عصر یخ بندان اس��ت، که ام��روز نا کارآمدی آن 

قطعی گردید.
قیم ه��ای دندانپزش��کی، ب��ا در کن��ار هم 
بودن های تصنعی خود ثاب��ت کرده اند همچنان 
دندانپزش��کی ب��دون میمنه، در الته��اب ادعای 
حمای��ت از اهداف مش��ترک و برنامه مش��ترک 
می س��وزد. این که عده ای در ساختمانی گرد هم 
آیند و برای این یا آن مطلب پیامی به پیش��انی 
دندانپزش��کان کشور ارس��ال کنند و وحدت را با 
حس سلطنت موروثی تکرار نمایند، به جز انگشت 
تعجب بر دهان جماعت، عایدی دیگری نداشته و 
ندارد. وحدت ساختار حقوقی می خواهد، وحدت 
بنیان اجتماعی می خواه��د، وحدت خردجمعی 
می خواهد، وحدت دموکراسی مردمی می خواهد. 
وحدت تقسیم عادلانه قدرت می خواهد. وحدت 
پذی��رش تکثر و تنوع می خواهد. وحدت، وحدت 

می خواهد.
انتخابات س��ازمان نظام پزش��کی یک درس 
گوش نواز برای کسانی بود که تصور می کنند باید 
مدام برای مردم دیکته بگویند و دیکته خودشان 
را، خود نمره داده و در کارنامه ش��ان نمره قبولی 
ثبت کنند. علیرغم تلاشِ برای یک کاس��ه شدن 
تصنعی، باز مشق مردم به نام دندانپزشکان درس 
خود را دادند. باز در کوچه پس کوچه های تاریخ 
دندانپزش��کی، درس دیگ��ری نهفته ب��ود. امیال 
گره خوردة توافق س��نت گرایان و اصلاح طلبان 
جناحی، به دنبال بازی خود بود که دندانپزشکی 
راه خود را  رفت و آنچه  ماند همان صنف همیشه 
در پیچش وحدت دندانپزش��کی اس��ت، تا زایش 

آینده چه رقم زند؟
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دکترباقرشهنی زاده

اکثری��ت داوطلب ه��ای کاندیدای س��ازمان 
نظام پزش��کی، مس��تقل بودند. دو کاندیدا تحت 
لوای »ش�ورای هماهنگی انجمن های علمی 
دندانپزشکی« و دو کاندیدا هم در اتحاد مردمی 

انجمن دندانپزشکان عمومی ایران.
در این میان تصور قطعی به نظر می رسید!!! 
که نمایندگان »شورای هماهنگی انجمن های 
علم�ی دندانپزش�کی« ک��ه احتمالاً ش��امل 
انجمن دندانپزشکی ایران و ده انجمن تخصصی: 
انجمن های ارتودنتیست ها، متخصصین کودکان، 
پاتولوژیست ها،  رادیولوژیست ها،  اندودنتیست ها، 
ترمیم��ی،  متخصصی��ن  پروستودونتیس��ت ها، 
تش��خیص و بیماری های ده��ان، جراحی دهان، 
فک و صورت و انجمن پریودونتیس��ت ها بوده اند، 
باید به سازمان نظام پزشکی راه یابند، زیرا اعضاء 
هیأت مدیره ه��ای این انجمن ه��ای علمی خود 
صاحب بالای یکصد رأی بوده اند که قاعدتاً طبق 
توافق باید به کاندیداهای مورد تأییدش��ان رأی 
می دادند تا انتخاب می شدند. البته این در صورتی 
بود که اکثریت مطلق انجمن ها در جلسه ای که در 
این خصوص تصمیم گیری کرده اند، حضور داشته  
و متفق القول باشند و هم معتقد باشند که تصمیم 
شان باید به نفع اکثریت دندانپزشکی کشور باشد 

و حمایت هم جانبه را به دست خواهد آورد.
این تصور هم باید واقعی باشد که »شورای 
انجمن های علمی دندانپزشکی«  هماهنگی 
برای آینده س��ازمان نظام پزش��کی که سازمان 
بزرگ صنفی گروه پزش��کی کش��ور است پس از 
بحث و تبادل نظر به این نتیجه رسیده اند که به 
اتفاق آراء دو دندانپزشک مورد توافق شان در کار 
هدایت دندانپزش��کی کشور، از همه گره گشا تر 

هستند و اولویت اول را دارند!!!
در این بین کاندیداهای منفرد فعالیت چشم 
گیری داشته اند. تعدادی از ایشان هم افرادی مؤثر 
بوده اند که چون در چهار چوب جناح ها یا شوراها! 
و سایر ترکیبات جایی نداشته اند و یا به گرایشی 
وابس��ته نبودند، در فهرس��ت های انتخاباتی قرار 

نگرفتند ولی کارایی مؤثر داشته اند.
انجمن دندانپزشکان عمومی ایران بر اساس 
تدابیری که طراحی کرده بود از مدت ها قبل دکتر 
ناصر آخوندان را به عنوان دندانپزشک عمومی و 
دکتر علی یزدانی را به عنوان متخصص در تهران 
کاندیدا کرده بود و این سیاست اصولی را به همه 
ابلاغ و اعلام کرده بود. انجمن عمومی نمی توانست 
در جلس��ات »ش�ورای هماهنگی انجمن های 
علمی دندانپزش�کی« شرکت کند زیرا نتیجه 
معلوم بود و حضور ما یا عدم حضور به نام وحدت، 

اتحاد، همبستگی یا شورا !!! تفاوتی نمی کرد.
 کس��انی ک��ه رد صلاحیت ش��دند در واقع 

منظور اصلی »مبتکرین« این تجمع »ش�ورای 
هماهنگی« بودند که نتوانس��تند به این صحنه 
راه پی��دا کنن��د. آنالیز ترکیب ای��ن اجتماع که 
چگونه آراء در هر صورت به یک راه ختم می شد 
را در مق��الات بعدی که مربوط به »سرنوش�ت 

دندانپزشکی« است، ارائه خواهیم کرد.
موض��وع جالب��ی ک��ه در این می��ان حادث 
گردید حضور رئیس یک انجمن تخصصی در بین 
کاندیداها بود، که قطعاً باید عضو اجتماع »شورای 
انجمن های علمی دندانپزشکی«  هماهنگی 
باش��د ولی به ظاهر یا نتوانسته اکثریت آراء را به 
عنوان کاندیدا انتخابی این شورا!!! به دست آورد 
یا در این جلس��ه و در این سیاس��ت حاضر نشده 
بود. اما توانست آراء اکثریت دندانپزشکان شرکت 
کننده در انتخابات را به دست آورد!!! این واکاوی 
همان نقش تصنعی وحدت تحت عنوان »شورا« 
و نقش مؤثر و تعیین کننده توده دندانپزش��ک و 

گروه های حاضر در صحنه را مشخص می کند.
در بررس��ی و کالب��د شناس��ی موضوع؛ و نه 
آس��یب شناس��ی آن در فرآیند اجتماع انتخابات 
نظام پزشکی تهران بزرگ، از نظر ما نکات مفیدی 
مستتر می باشد که برای آن که نظرات مان را مطرح 
و بگوئیم در دندانپزش��کی چه می گذرد، آن ها را 
بازگو می کنیم که ه��م خودمان درس بگیریم و 
هم دیگران از یک »بررس�ی« »خوب« یا »بد« 

مطلع شوند.
1- در ای��ن انتخاب��ات اجتم��اع انجمن های 
دندانپزشکی کش��ور به جز انجمن دندانپزشکان 
عمومی ایران، نتوانست هیچ کاندیدایی به هیأت 

مدیره سازمان نظام پزشکی بفرستد.
2- یکی از کاندیداهای مورد حمایت انجمن 
دندانپزش��کان عمومی ایران دکتر علی یزدانی به 
هیأت مدیره س��ازمان نظام پزشکی تهران بزرگ 
راه یافته و نفر دوم که دندانپزش��ک عمومی بوده 
از راه یافت��ن به هیأت مدیره باز ماند. تنها نهادی 
ک��ه از دکت��ر علی  یزدانی حمای��ت کرد انجمن 
دندانپزش��کان عموم��ی ایران بوده اس��ت. دکتر 
علی یزدانی ستاد مستقلی برای تبلیغات تشکیل 

نداده بود.
3- دکتر کاوه سیدان، کاندیدای مستقل که با 
اکثریت مطلق نفر اول گردید، پروستودودنتیست 
و رئیس انجمن علمی پروستودونتیست های ایران 
می باشد، که فعالیت گسترده ای را از مدت ها قبل 
برنامه ریزی و اجراء کرد که مورد حمایت برخی 
جناح های محافظه کار س��نتی دندانپزشکی هم 
بوده اس��ت که از طریق پیام کوت��اه و ارتباطات 
س��نتی خود از وی حمایت کردند همان هایی که 
در دوره قبل از دکتر علی یزدانی حمایت کردند. 

آموزه های انتخابات نظام پزشکی

اجرای بازآموزی ها، یکی از 
مهم ترین و مؤثرترین تدابیر 
برای بهبود امور فنی و تخصصی می باشد.

دندانپزشکان  انجمن  اگر 
عمومی ایران و هر انجمنی، 
دلسوز دندانپزشکی کشور و 
سلامت دهان و دندانپزشکی کشور باشد 
باید به شهرستان ها بها دهد، باید سمینارهاو 
کلاس های مدون در شهرستان ها برگزار شود.

دکتر بابک دانای علمی:

دکتر محمد حسین پدرام:

روزه  دو  دوره  برگزاری 
جراحی  و  پروتز  معرفی 
چشم  ارومیه  در  ایمپلنت 
انداز بسیار موفقی در راه یابی به آینده 

این رشته فراهم می کند.

دکتر مریم تأییدی: 

دکتر عباس خدایاری:

 ایران فقط تهران نیست.

دکتر لقمان قهرمانی:

دکتر احسان خشابی:

همکاران دندانپزشکی که از 
دانشکده های دندانپزشکی 
فارغ التحصیل می شوند، با 
یک رازِ مگو در ایمپلنت مواجه می شوند 
که به دنبال یافتن روشی برای یادگیری 

مطلب می باشند.

هر  باید  علمی  برنامه های 
چه بیشتر به سمت کاربردی 

شدن هدایت شوند.

دکتر علی واله شیدا:

استقبال فراتر از تصور و 
بسیار عالی بود

دکتر شهره عموئی:
یک  جامع  دوره  برگزاری 
صد ساعته ایمپلنت و به پایان 

رساندن آن ستودنی است

چرخه معیوب اداری و اعمال 
سرانجام  بی  های  سلیقه 
اداری  سیستم  در  موجود 

کشور، در شرف تکرار...

دکتر نعمت ا... کلاه قوچی:
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امور دبیرخانه: سحر صحت، زهره جلالی، رویا امین کیا، 
مژده همایی، زینب میرزایی، مریم شریفی

امور پخش: دبیرخانه انجمن
صفحه آرایي و چاپ: مهندس صفرپور

شمارگان: 12000 نسخه
نشاني: بزرگراه مدرس شمال، ابتدای میرداماد، خ 12 بهمن،کوچه قدوسی

تلفن: 26420430)خط ویژه(
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انجمن دندانپزشكان عمومي ايران
سیستم نوین و جامع

مدیریت مطب و كلینیك دندانپزشکي ماني
شامل: لیست بیماران بدهکار، تاریخچه درماني هر 

دندان، ثبت بدقولي، تراز مالي هر پزشك و ...

دکتر کاوه سیدان در عین حال در بین نسل جوان 
نیز نفوذ رأی داشتند.

4 - در این انتخابات حدود 10٪ دندانپزشک 
استان تهران بزرگ )823 نفر( شرکت کردند. در 
این میان دندانپزش��کان عمومی حضور قوی در 
انتخابات نداشتند و تعداد همکاران متخصص که 
همه ساله در این انتخابات شرکت می کنند بیشتر 
از دندانپزش��کان عمومی بوده اند که توانس��تند 
ب��از هم به خصوص با ت��ک رأی ها، دو کاندیدای 
متخصص را به هیأت مدیره سازمان نظام پزشکی 

وارد کنند. 
5- س��ازمان نظام پزش��کی در کش و قوس 
بین یک نهاد مستقل صنفی بزرگ گروه پزشکی 
کش��ور یا یک سازمان وابس��ته یا نیمه وابسته به 
دولت و یا س��ازمان تحت تسلط این یا آن جناح 
سیاسی، مدت هاست در چهار چوب فعالیت خود 
دارای چالش جدی است، به همین دلیل است که 
معمولاً انتخابات مورد اقبال وسیع گروه پزشکی 
قرار نمی گیرد. معلوم هم نیس��ت امکان و فرصت 
چرخه نیروهای مس��تقل و کارآم��د چگونه باید 
در آن فراه��م گردد. ضمن آن که حوزة اختیارات 
س��ازمان نظام پزش��کی هم مدام درحال دخل و 

تصرف است. 
6 - غرب��ال گری رد صلاحیت ها هم دامان 
اصول گراها و هم اصلاح طلب ها را در بر گرفت 
و در این میان فهرست های انتخاباتی جناح های 
سیاسی نتوانست صحنه آرایی کنند. جناح اصول 
گرا اصلی که سال ها در نظام پزشکی حضور داشت 
علیرغم داشتن تجربه، لیست مشخص کاندیدایی 

را به صحنه نفرستاد. 
به هر حال هیچ ملاکی در این که چه کس��ی 
باید کاندیدا  شود: تجربه داشته باشد، مدیریت کرده 
باش��د، دانش مدیریت را داشته یا نداشته... مطرح 

نیست. یک جای  این چرخه نقص اساسی دارد.
7 – در انتخاب��ات س��ازمان نظام پزش��کی 
گروه های پزش��کی موفق تر از دندانپزشکی وارد 
عرصه شدند. دندانپزشکان عمومی علیرغم برتری 
قطعی آماری، کمتر به صحنه آمدند. دندانپزشکان 
عموم��ی ای��ن انتخاب��ات را ج��دی نمی گیرند. 
برای سومین دوره اس��ت که فقط دندانپزشکان 
متخصص از بی��ن کاندیداهای حاضر وارد هیأت 
مدیره سازمان نظام پزشکی تهران بزرگ می شوند.
دندانپزش��کان عموم��ی در ح��وزه و ظایف 
س��ازمان نظام پزشکی تهران مشکلات عدیده ای 
دارند و با نحوه رسیدگی به شکایات گلایه و گاهی 
اعتراض ج��دی دارند. بیش��ترین اعتراض ها هم 
شامل همین بخش می باشد که در هنگام بررسی 
شکایت ها، برخوردها با رعایت منزلت دندانپزشک 
عموم��ی و پذیرش دانش و س��واد دندانپزش��ک 
عمومی همراه نیس��ت. موضوعات بسیار دیگری 
هم دغدغه جدی دندانپزشکان عمومی می باشد 

که در مجال خود به آن خواهیم پرداخت.
دندانپزش��کان عموم��ی به ج��ای حضور در 
انتخابات و تأکید بر تقویت یک نهاد مدنی بزرگ 

صنف��ی و حضور در جایگاهی که قدرت حکمیت 
دارد، با بی تفاوتی برخورد می کنند و بسیاری از 
آن عده قلیل هم که شرکت می کنند در بن بست 
روابط  شخصی، روابط بانکی و روابط سنتی خود را 
محبوس می کنند. اکنون سؤالاتی مطرح می شود 

که باید برای آن ها جواب قانع کننده پیدا کرد:
سؤال این است: که آیا این نگاه به انتخابات 
نظام پزش��کی درس��ت اس��ت و ما به جای قائم 
ش��دن در ضوابط تعال��ی حرفه ای، هنوز اس��یر 
رواب��ط نیس��تیم؟ آیا بر اس��اس روابط گروه های 
س��نتی محافظه کارانه در هر دو جناح اصول گرا 
و اص��لاح طلب، گروه ه��ای اقتصاد مدار جدید با 

روابط محفلی یا سیاست زدگی عمل می کنیم؟
سؤال این است: آیا در چهارچوب دفاع از یک 
کاندیدا، شاهد برنامه ای مکتوب از ایشان بوده ایم 
ک��ه در آینده ترازوی ع��دل و قضاوت مان را در 
حمایت یا عدم حمایت مجدد از عملکرد درست 

یا نادرست وی، دخالت دهیم؟ 
سؤال این است: که آیا تدابیر از پیش طراحی 
ش��ده همه بر محور کار سیاس��ت زدگی انتخاب 
نشده بود و در نهایت با تغییر شرایط و اجبار در 
تصمیم گیری جدید، صنف به حال خود رها نشد؟

سؤال این است: که آیا باید می گذاشتیم همه 
آزاد رأی می دادند یا پش��تیبانی انجمن را بیشتر 
تقویت می کردیم؟ در این گونه اجتماعات صنفی 
راه درس��ت اندیش��یدن و درست تصمیم گرفتن 

چگونه برگزیده می شود؟
سؤال این است: آیا سازمان نظام پزشکی یک 
زائده تشکیلاتی، یک سازمان نیمه وابسته دولتی 

است یا واقعاً یک نهاد مدنی است؟ 
سؤال این است: ما دندانپزشکان در این عرصه 
چقدر نقش داریم که سازمان نظام پزشکی نهادی 

مردمی، غیر سیاسی و غیر دولتی باشد؟
س��ؤال این است: آیا دندانپزشکی کشورمان 
در بزن��گاه بایدها و نبایدهای این انتخابات، راه را 

درست انتخاب کرده است؟
س��ؤال ای��ن اس��ت: آی��ا ای��ن بضاع��ت ما 
دندانپزشکان عمومی و متخصص بوده است و باید 
بپذیریم که بیشتر از این توان نداریم و یا بیشتر 
از این هزینه نمی کنیم و همین هم خیلی خوب 

بوده است و بیشتر از این نباید متوقع باشیم؟
سؤال این است: آیا ما به دنبال کاندیداهایی 
بودیم که توان مدیریتی کلان، دانش اجتماعی و 
کارآمد را از بین غیر سیاسی ها یا غیر هم جناحی  
یا غیر لابی ها داش��ته باشند چون با ما هم کاسه 

نبوده اند یا اگر مطرح می شدند توان تحمل آن ها 
را نداریم؟

و س��ؤال آخر: آیا درس��ت اس��ت که با این 
ترکیب دندانپزش��کان در س��ازمان نظام پزشکی 
� به خصوص در ش��هرهای بزرگ � سهمیه برای 
دندانپزش��ک عمومی و متخصص تعیین نکنیم و 
نباید برای حضور دندانپزشکان عمومی که اکنون 
در سازمان نظام پزشکی تهران بزرگ نماینده ای 

ندارند، راهکاری اندیشید؟
 انجم��ن دندانپزش��کان عمومی ای��ران در 
انتخابات س��ازمان نظام پزشکی، تشکیلاتی کار 
نکرد و فقط اطلاع رس��انی عام کرد حتی عده ای 
را برای حض��ور در انتخابات دعوت کرد و آمدند 
و ب��ه کاندیداه��ای ما ه��م رأی ندادند، هر چند 
انجمن دندانپزش��کان عمومی ایران در تبلیغات 
عام خود از کاندیداهای مش��خص حمایت کرده 
بود. البته انتظار داش��تیم ک��ه هر دو منتخب ما 
به نظام پزشکی راه یابند و تصور ما بر این بود و 
هست که این انتخاب درست بوده است ولی این 
تصمیم گیری پنجاه درصد موفقیت در بر داشت و 
فقط دکتر علی یزدانی به سازمان نظام پزشکی راه 
یافت. البته در برخی تحلیل ها حمایت ما از دکتر 
علی یزدانی و توافق متقابل عامداً حذف گردید.

اکن��ون کاندیداه��ای حاض��ر از نظر انجمن 
دندانپزشکان عمومی ایران، در برابر حل مشکلات 
حرفه ای گروه دندانپزش��کی کش��ور باید خیلی 

حرفه ای عمل کنند. آیا خواهند توانست؟
عده زیادی که می توانس��تند و باید کاندیدا 
می ش��دند و توان مدیریت هم داش��تند، کاندیدا 
نشدند. آن ها که آمدند از حقی که داشتند استفاده 
کردند. آن هایی هم که نیامدند رأی بدهند آنچه 
رقم زده می شود را لاجرم باید بپذیرند. این درس 
تاریخی است، درسی است که از آن گریز نیست.
 از هم��ه مهم تر و ش��اید بدتر کاندیداهایی 
ب��ا گرایش ویژه که رد صلاحیت ش��دند و باعث 
ش��دند که این تص��ور بروز کند ک��ه نمایندگان 
قاطع و تعیین ش��ده دندانپزش��کی رد صلاحیت 
شده اند. در حالی که در میان آن ها کسانی بودند 
که سال هاس��ت در دندانپزشکی حضور داشته و 
در به وجود آمدن مش��کلات یا رفع مش��کلات و 
در اختلافات دندانپزش��کی هم نقش داشته اند و 
حتی در نظام پزش��کی، و همین طور در مناصب 
کلیدی دولتی س��ال ها حضور داشته اند و این که 
ام��روز دندانپزش��کی کش��ور اینجاس��ت بخش 
عظیمی محصول عملکردهای همین وابس��تگان 

به جناح های راس��ت و چپ بوده اس��ت. ش��اید 
کاندیداتوری برخی از آن ها از ابتدا درست نبوده 
زی��را به نظ��ر رد صلاحیت آن ها قطع��ی بوده و 
ش��اید هم شائبه اس��تفاده تبلیغاتی مطرح شود، 
تا با ارس��ال ایمیل یا پیام کوت��اه بخواهند از آن 
بهره برداری کنند که البته این بار کار ساز نبود. 
نداش��تن قدرت تحلیل و برخورد با مش��کلات و 
اتخ��اذ تصمیم��ی که نهایت آن معلوم اس��ت، یا 
نش��ان دهنده سیاس��ی عمل کردن مطلق است 
ی��ا نداش��تن ارتباط با بدن��ه توانمن��د و کارآمد 

دندانپزشکان کشور.
ب��ه هر حال چهره دندانپزش��کی کش��ور در 
مش��ارکت جمعی کاهش یافته است، عده ای در 
صنف دندانپزشکی در شرایط ویژه وقتی از گرده 
آن دیگ��ری بالا می رون��د نمی دانند که مردم در 
س��کوت به آن ها پشت می کنند. چقدر پذیرفتن 
این مهم س��خت اس��ت و یا درک این مطلب که 
س��کوت دندانپزشکان به این دلیل است که واقعا 
بیش از 5 دهه اس��ت که دندانپزشکان نمی دانند 
که آمدن و رفتن این هیأت مدیره ها و کاندیداها 
و . . . آخرش چه نتایجی در بر داشته است؟ این 
انتخابات محصول تمام این 50 سال دندانپزشکی 

کشور بوده است.
در اولی��ن قدم پس از انتخاب��ات ما تصمیم 
داریم در هیأت مدیره جدید سازمان نظام پزشکی 
مشکلات را از سوی )دندانپزشکان کشور ( مطرح 
کنیم نه این که به جای آن ها متکلم وحده شویم 
بلکه خودشان بگویند و ما پیگیری اش را و شاید 
مبارزه اش را به عه��ده بگیریم و به زودی برنامه 
خ��ود را اعلام و عملکرد آن ه��ا را در آئینه افکار 
عمومی، م��دام مطرح خواهیم ک��رد. ما اعتقاد 
عمی�ق داریم که دکتر عل�ی یزدانی و دکتر 
کاوه س�یدان مدیرانی س�الم، با تجربه بوده 
و ب�ه هیچ جناحی هم وابس�ته نیس�تند و 
با توج�ه به توانایی ایش�ان ه�م حضور در 
صحنه، امیدواریم ش�اهد دوران مؤثری در 
آینده سازمان نظام پزشکی باشیم که انجمن 
دندانپزشکان عمومی ایران در این راه آماده 
همکاری بدون هرگونه پیش شرط می باشد.
امیدواریم دو کاندیدای راه یافته تهران بزرگ 
به س��ازمان های نظام پزشکی به بخشی از منافع 
مردم به عنوان دندانپزش��ک ب��ا درایت بنگرند و 
بتوانن��د آنچه را در جهت اهداف توس��عه و ترقی 
دندانپزش��کی کشور است به پیش ببرند، در این 
راه ما استوار و ثابت قدم همراه ایشان خواهیم بود.                                                                                                 
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ه��ر جامع��ه ای برای به دس��ت آوردن 
ش��رایط  بهتر باید از محی��ط پیرامون خود 
"خبر" داشته باشد. این خبر در تمامی سطوح 
از ارزش و اهمیت خود برخوردار است، خواه 
این خبر سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، علمی، 
هنری، ادبی و ... باشد، تفاوتی نمی کند زیرا 

هر خبر دامنه و گروه هدف خود را دارد.
یک��ی از ضرورت های��ی ک��ه در جامعه 
دندانپزشکی احس��اس می شد، داشتن یک 
سایت خبری است که بتواند اخبار و اطلاعات 
تمام حوزه های دندانپزشکی و مواردی که به 
زندگی حرفه ای و اجتماعی یک دندانپزشک 

مرتبط می باشد به اطلاع همه برساند.
انجمن دندانپزشکان عمومی ایران پس از 
آماده سازی یک سایت حرفه ای، اکنون با مشارکت 
همه دندانپزشکان در سراسر کشور سایت خبری 
خود را راه اندازی می کند. این س��ایت با نشانی 

www.igdanews.ir معرفی می شود.
ع��لاوه بر این که گ��روه اجرایی کارآمد 
و مس��ئول انجمن در سراس��ر کش��ور خود 
را موظ��ف می دانند که اخبار حوزه اس��تان 
و شهرس��تان خود را ارس��ال کنند، از کلیه 
همکاران دندانپزش��ک تقاض��ا می کنیم که 
اخب��اری که در مورد آنچه به دندانپزش��ک 
و ش��رایط اجتماعی، اقتص��ادی، هنری و ... 
دندانپزش��ک ارتباط پیدا می کن��د را برای 
@yahoo.com انجم��ن از طریق ایمی��ل

irangda  ارسال کند. بدیهی است پس از 
بررس��ی خبر که با منطق و شرایط و قوانین 
انتش��ار "خبر" در انجمن همخوانی داش��ته 
باش��د، آن را در این س��ایت انجمن انتش��ار 
خواهیم داد و در صورتی که گردآورنده مایل 

باشد نام وی نیز نوشته خواهد شد.
در عین حال یک نگاه آزاد اجتماعی به 
مس��ائل حوزه حرفه دندانپزشکی نیز مطرح 
می باشد که همکاران می توانند در زمینه های 
مختلف مقالات حرفه ای و تخصصی خود را 
ایمیل نمایند که پس از بررس��ی و تصویب 
شورای سیاس��ت گذاری به عنوان اظهارنظر 
عمومی با عکس ایشان انتشار خواهد یافت.
پل��ی   www.igdanews.ir س��ایت 
ارتباط��ی بین تم��ام دندانپزش��کان باهم و 
مردم، کلیه مراکز دولتی، غیردولتی داخلی 

و خارجی خواهد بود.
ه��ر "دندانپزش��ک" ب��ه عن��وان "یک 
خبرنگار" در سراسر کشور و خارج از کشور 
می تواند در این پروژه ملی مش��ارکت کند و 
اطلاعات و اخباری که کس��ب می کند برای 
اطلاع عمومی دندانپزشکان برای ما بگذارد 

تا روی سایت بگذاریم.

هر که در آتش نرفت بی ”خبر” از سوز ماست
سوخته داند که چیست پختن سودای خام

 دکتر باقر شهنی زاده
 رئیس هیأت مدیره 
انجمن دندانپزشکان عمومی ایران

ب��ه گزارش "ایگدا نی�وز" دکتر باقر 
ش��هنی زاده رئیس انجمن دندانپزش��کان 
عموم��ی ای��ران در خصوص ن��رخ تعرفه 
دندانپرش��کی اعلام ک��رد: این که به جای 
نظام پزشکی دستگاه دولتی نرخ تعرفه های 
گروه پزش��کی را تعیین می کن��د باید در 
قانون اصلاح شود. این انجمن از کمیسیون 
اجتماعی مجلس ش��ورای اسلامی خواهد 
خواس��ت ک��ه تعیین ن��رخ تعرف��ه گروه 
پزشکی به اختیارات سازمان نظام پزشکی 

بازگردانیده شود.
وی اعلام کرد: بیش از 7800 انجمن 
صنفی رس��می کش��ور نرخ تعرفه ش��ان را 
خودش��ان تعیین می کنند ول��ی به گروه 
پزشکی برای تعیین تعرفه اعتماد نمی کنند 
و تعرفه در اختیار وزارت بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی قرار گرفته است.
دکتر ش��هنی زاده اظهار داش��ت، در 
خصوص افزایش قیمت کالای دندانپزشکی، 
اجاره مسکن، قیمت فروش مسکن، نرخ ارز 
و مش��کلات ارز تخصصی واردات کالاهای 
دندانپزش��کی که باعث گرانی سرسام آور 
محصولات و تجهیزات دندانپزشکی گردیده 
اس��ت کنترل ن��رخ در اختیار بازار اس��ت. 
در خصوص دندانپزش��کی نمی توان گفت 
تا تعرفه اعلام نش��ده اس��ت دندانپزشکان 
با ن��رخ س��ال 91 فعالیت کنن��د، چگونه 
می ش��ود تمامی ترازی معاملات کشور بر 
اس��اس قیمت نرخ ارز تعیین می شود ولی 
در مورد دندانپزش��کی با حکم دولت نرخ 

اعلام می گردد!
هی��چ کدام از مراک��ز اقتصادی از این 
دستورها تبعیت نمی کنند و نرخ ارز تعیین 
ش��ده بر آن ها حکمی��ت دارد و نمی توان 
در ی��ک عرص��ه آن ه��م دندانپزش��کی، 
دندانپزش��کان را وادار به اجرای نرخ تعرفه 
با قیمت های سال قبل کرد. این موضوع با 

هیچ منطق سلیمی هم خوانی ندارد.
دندانپزشکان در خدمت مردم هستند 
و ب��ا تمام تلاش خود س��عی می کنند بار 
مالی کمتری در درمان های دندانپزش��کی 
ب��ه دوش م��ردم وارد کنند ام��ا نرخ ها و 
قیمت ه��ای تم��ام خدم��ات و کالاه��ا را 
سیاس��ت های دولت و ب��ازار تحت کنترل 
وی اداره می کنند و ما هم از سیاست های 

موجود تبعیت می کنیم.
امیدواریم راه چاره های اساسی در این 

مورد اندیشیده شود.

هر دندانپزشک،
یک خبرنگار

دکتر باقر شهنی زاده :

طرح موضوعاتی
مانند افزایش تعرفه های 
دندانپزشکی در سال 
جاری ممنوع است، 

پذیرفتنی نیست

همکاران گرامی،
تأمین حقوق و منافع علمی، حرفه ای 
و صنف�ی در روند و همس�و با منافع ملی، 
ضرورت تأس�یس یك واح�د خبری را در 
دس�تور کار انجم�ن قرار داده اس�ت. این 
پای�گاه خب�ری پل�ی ارتباطی اس�ت بین 
تم�ام نهاده�ای قانون گ�ذاری- اجرائی، 
حقوق�ی و حقیقی که در تمام کش�ور در 

کار دندانپزشکی نقش دارند.
اعتقاد ما بر این اس��ت که اطلاع و آگاهی 
از اخبار و حقوق حرفه ای و صنفی باعث روشن 
شدن افکار عمومی دندانپزشکان خواهد شد تا 
از این طریق از آنچه در پیرامون آنها می گذرد 
و یا تصمیم گیری هایی که درباره ایشان انجام 
می گیرد، آگاه ش��وند. طبیعی است که آگاهی 
از روند عمومی جریانات در کلیه سطوح، ذهن 
و تفک��ر را ب��رای تصمیم گی��ری و دخالت در 
سرنوشت حرفه ای، آگاه تر و مسلط تر می کند.

بر این روند انجمن دندانپزش��کان عمومی 

پیام رئیس انجمن دندانپزشکان عمومی ایران
 به مناسبت رونمایی سایت خبری انجمن 

دندانپزشکان عمومی ایران

ایران از کلیه همکاران در سراسر کشور به عنوان 
گ��روه اصلی و هدف ای��ن پایگاه خبری دعوت 
می کند که هر آنچه اخبار در حیطه سایت این 
پایگاه خبری است از هر کجای کشور و جهان 
مطلع می ش��وند برای ما ارسال نمایند تا پس 
از هماهنگی و بررس��ی در این رسانه خبری به 
اطلاع عموم دندانپزشکان و مردم رسانیده شود.

طبیع��ی اس��ت م��ا از اخب��ار انجمن های 
دندانپزشکی، انجمن های س��ایر گروه پزشکی 
و دانش��کده های دندانپزش��کی، مراکز درمانی، 
ش��رکت های تجاری دندانپزشکی نیز استقبال 
خواهیم کرد و این پایگاه متعلق به همه کسانی 
است که می خواهند مطلع باشند یا مطلع سازند. 
با حضور و مش��ارکت همکاران از سراسر کشور 
این پایگاه خبری )خبرگزاری انجمن( به عنوان 
یک��ی از مراجع خبری مورد اعتماد می تواند در 
روند شکل گیری تحولات حرفه ای و تأمین منافع 
همه دندانپزش��کان نقش داشته باشد. با ما و با 

خودتان همگام و متحد همکاری نمایید.
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به نام خداوند جان و خرد
کزین برتراندیشه برنگذرد

خدمت همه س��روران و اس��اتید و حضار 
گرامی سلام و خیر مقدم عرض می کنم. حضور 
پر شکوه همکاران محترم در همایش هاي قبلي 
انجمن دندانپزش��کان عمومی ایران – ش��عبه 
تنکابن ما را بر آن داشت تا با استعانت از درگاه 
ایزد یکتا و حمایت و پش��تیباني هیأت مدیره 
محترم انجمن مرکز س��ومین برنامه باز آموزي 
منطق��ه اي ای��ن انجمن را با همکاري اس��اتید 
و همکاران محترم دندانپزش��ک در تاریخ 19 
الي20 اردیبهش��ت ماه س��ال 1392 در شهر 

زیباي تنکابن برگزار نمائیم.
همان ط��وری که مس��تحضر می باش��ید.  
انجمن دندانپزش��کان عموم��ی ایران به خاطر 
محبوبی��ت خاص خود بیش��ترین اعضاء را دل 
خود جای داده و این یاران انجمن در سراس��ر 
کش��ور در حال خدمت رس��انی به هم وطنان 

عزیزمان می باشند.
 انجمن دندانپزشکان عمومی ایران بسیار 
هوش��مندانه وس��ازمان یافته کاره��ای علمی 
فراوان��ی را به اجرا در آورده و همیش��ه مدافع 
حقوقمان بوده و می باش��ند. ولی متأس��فانه به 
دلی��ل دوری از مرکز و مش��کلات خواس��ته یا 
ن��ا خواس��ته همکاران قادر به ش��رکت در این 
مباحث علمی نمی باش��ند و این وظیفه ماست 
که راه را برای عزیزان س��هل نماییم و تا جای 
ممکن آن ها را در منطقه ای که در حال خدمت 
می باشند از جدیدترین دستاوردهای علمی بهره 
مند س��ازیم. هر چند برگ��زاری یک بازآموزی 
مفید و کار آمد کاری دشوار و طاقت فرساست 
ول��ی همه س��ختی ها به خاطر این اس��ت که 
همکاران به یک درمان موفق دس��ت یابند بي 
ش��ک آموزش و بازآموزي یکي از مهم ترین و 
مؤثرترین تدابیر و عوامل براي بهبود امور فني 
و تخصصي از جایگاه خاصي برخوردار است، زیرا 
علوم وتکنولوژي در چند دهه اخیر بیش از هر 
دوران دیگري در طول تاریخ پیش��رفت نموده 
است. بنابراین، دلایل کلي نیاز به آموزش و باز 
آموزي شغلي و حرفه اي را مي توان به قرار زیر 

دسته بندي نمود:
شتاب فزاینده علوم در تمام زمینه ها

پیشرفت روز افزون تکنولوژي
اصلاح عملکرد شغلي و حرفه اي

ورود همکاران جدید به عرصه طبابت
نیازمندي هاي فن��ي و تخصصي در حوزه 

حرفه اي خود
همان طوري که استحضار دارید محورهاي 
برنامه بازآموزي این همایش، ش��امل چندین 
رش��ته بس��یار ارزش��مند، جذاب و کارآمد در 
دندانپزش��کي یعن��ي پروت��ز، ترمیم��ي و اندو 

مي باشد. 
که با  اهداف کلي نظیر: 

ایگ�دا نی�وز: در بازآموزی ه��ای 19 و 20 
اردیبهشت ماه 1392 دکتر محمد حسین پدرام 
پروستودونتیست در تنکابن حاضر شده و پیرامون 
اکلوژن در پروتز ثابت، کامل و ایمپلنت سخنرانی 
را ایراد کردند که با استقبال پر شور دندانپزشکان 
مواجه گردید. مصاحبه ای برای بازتاب این برنامه 
علمی با دکتر محمد حس��ین پدرام به شرح ذیل 

انجام شد:
 اس��تقبال به نحوی بود که بعضی ها واقعا 
اشک شوق به چشمانشان می آمد، می گفتند اولین 
 Refrence بار بود ما این ها را ش��نیدیم و کتاب

می خواستند.
 خواهش من این است که به شهرستان ها 
بیشتر بها دهید، اگر دیگران برای مسائل سطحی 
مث��ل رای آوردن و این ط��ور چیزه��ا به س��راغ 
شهرس��تان ها می روند ش��ما این طور نباشید و با 
نیت پاک و به نیت توسعه علم دندانپزشکان جلو 
بروید هم به خواست آن ها بها داده اید و هم آن ها 
قدر زحمات شما را می دانند و در شرایط خاصی 
به داد افرادی می رسند که دلسوز آن ها بوده اند.

 از نظ��ر من درمان کوچک و بزرگ ندارد، 
هر بیماری که با یک نیاز و یک مشکل به مطبی 
مراجعه می کند، اگر از دندانپزش��ک خود درمان 

مناسب را بگیرد این یک کار بزرگ است. 
 هر دندانپزش��کی می توان��د نمونه کاملی 
از علم در آن رش��ته خاص باش��د به شرط آن که 
ه��م کتاب ه��ای refrence را بخواند و هم در 
آن کلاس ها ش��رکت کند و هم علاقه مند به آن 

رشته خاص باشد.
دکتر شهنی زاده: آقای دکتر پدرام بیستم 
اردیبهشت ماه در تنکابن سخنرانی داشته اید که 
به دعوت انجمن دندانپزش��کان عمومی ایران در 
شعبه تنکابن این سخنرانی درخواست و انجام شد، 
از آنجا که جنابعالی همیش��ه برای سخنرانی های 
تان برنامه های خاص طراحی می کنید، محور این 

سخنرانی شما در چه زمینه ای بوده است؟
دکتر محمد حس�ین پ�درام: بنده عرض 
س��لام دارم و راه اندازی س��ایت خبری "ایگدا 
نیوز" که مربوط به اخبار دندانپزش��کان هس��ت 
را تبری��ک ع��رض می کن��م. کار بس��یار ب��ه جا 
و پس��ندیده ای ب��ود و ایم��ان دارم ک��ه به نفع 
دندانپزش��کان و در نهایت سلامت جامعه خواهد 
بود. در رابطه با سؤال شما همان طور که می دانید 
انجمن دندانپزشکان عمومی ایران شعباتی دارد 

و س��خنرانی هایی را در شهرس��تان ها به صورت 
س��مینارهای دو یا س��ه روزه برگزار می کند. در 
تنکابن از مدت ها قبل مس��ئول آنجا، آقای دکتر 
دان��ای علم��ی، م��ا را دعوت کردند ک��ه در یک 
س��میناره دو روزه در خدمت ش��ان باش��یم. من 
چون از مش��کلات و ش��رایطی که در مطب های 
شهرس��تان ها می گذرد آگاهی کامل دارم، برای 
این ک��ه بتوانم به آن ها انگیزه بدهم هر بار بحثی 
را ب��ه صورت موضوع  اصل��ی در نظر می گیرم و 
حول و حوش آن صحبت می کنم. سری قبل که 
من در تنکابن سخنرانی داشتم، بحث استتیک در 
حوزه پروتزهای کامل، ثابت و ایمپلنت و تعریف 
استتیک بود که در دو روز صحبت کردیم. چون در 
این زمینه قبلًا صحبت کرده بودم، دندانپزشکانی 
که دارای مشکلاتی در زمینه اکلوژن بودند، از من 
خواهش کرده بودند تا در این مورد در سخنرانی 

بیستم اردیبهشت، بحث شود.
 بحث اکلوژن همان طور که خودتان می دانید 
برای حرفه دندانپزش��کی و برای آرامش بیماران 
از تش��خیص و طرح درمان ت��ا پروتزهای ثابت و 
متحرک و ایمپلنت چقدر اهمیت دارد. متأسفانه 
در دانشکده ها آن گونه که باید و شاید این مطالب 
شکافته نمی ش��ود. چون مدت زمان آن در دوره 
دندانپزش��کی 6 سال کم اس��ت و دندانپزشکان 
عمومی در حوزه شناخت عمیق و درک عمیق از 
اکلوژن و به خصوص کاربردی کردن این مفاهیم 
از اکلوژن واقعاً مشکل دارند. ما در این سخنرانی 
موضوع اصلی را اکلوژن قرار دادیم. از مفاهیم ساده 
اکلوژن شروع کردیم و آن را به صورت کلینیکی و 
کاربردی بیان کردیم، افرادی هستند که سن شان 
کم اس��ت و تازه دندان کش��یده اند و افرادی هم 
هس��تند که بیس��ت س��ال دندان کش��یده اند و 
افرادی هم هس��تند که سی یا چهل سال دندان 
کش��یده اند، ریج های تحلیل رفته مختلف، انواع 
رواب��ط فکی کلاس های 1، کلاس 2، کلاس3 آیا 
برای همه این ه��ا یک اکلوژن طراحی می کنید؟ 
چکار می کنید؟ بر مبنای استاندارهای جهانی اگر 
بیماری برود و ش��کایت کند که من پروتز کاملی 
ک��ه دارم، چرا این نوع اکل��وژن را به من داده اید 
چه مس��تنداتی دارید؟ با این دلایل باید بتوانید 
جوابگ��و باش��ید که این اکلوژن ب��رای این بیمار 
مناسب بوده اس��ت؟ بر همین مبنا بر پروتزهای 
کامل فوکوس کردم و متناسب با ریج های تحلیل 
رفته و تقسیم بندی چهار گانه فضاهای بی دندانی، 
برایشان توضیح دادم که مثلًا کلاس 1 پروتزهای 
بی دندانی منظور کلاس 1 تحلیل است نه کلاس 

1 رابطه فکی نه.
 اگ��ر ریج  یک بیماری کمت��ر تحلیل رفته 
باش��د کلاس 1 بی دندانی اس��ت، متوسط باشد 
کلاس 2 بی دندانی و اگر از پنجاه درصد بیش��تر 
تحلیل رفته باش��د کلاس 3 و اگر خیلی تحلیل 
رفته باشد کلاس چهار بی دندانی.  برای هر کدام 
از ای��ن  4 نوع تحلی��ل آیا روابط فکی کلاس یک 
اس��ت یا کلاس 2 ی��ا کلاس 3 ؟ چه نوع آرایش 
اکلوژنی باید داده ش��ود؟  مفصل توضیح دادم و 
 bilateral 5 نوع اکلوژن را تش��ریح ک��ردم که

اجرای بازآموزی ها، یکی از مهم 
ترین و مؤثرترین تدابیر برای بهبود 

امور فنی و تخصصی می باشد

دکتر بابك دانای علمی:

آش��نایي بیش��تر هم��کاران محت��رم ب��ا 
پیشرفت هاي علمي نوین در موارد فوق الذکر

 به هنگام س��ازي و ارتقای سطح دانش و 
فن آوري

 افزای��ش کارائ��ي و مهارت هاي ش��غلي و 
حرفه اي

کاهش ح��وادث درمانی و افزایش رضایت 
شغلي

بهب��ود و تقوی��ت روحیه وح��دت، وفاق، 
همدلي و همیاري در بین همکاران محترم

و بالاخ��ره افزایش کارآئ��ي درمان  برگزار 
مي شود. 

داش��تن هدف مش��ترک و رسیدن به این 
اهداف از مس��یرهای گوناگ��ون در نگاه اول به 
نظر آس��ان می نماید اما آنچه در صحنه واقعی 
وجود دارد نمایشگر وضعیت دگرگونه ای است 
و گرنه همه ما تاکنون به هم رسیده بودیم اگر 
به قطرات باران این مایع بهشتی تأمل کنیم که 
گاهاً می تواند به رودخانه خروشان مبدل گردد و 
راهش را به دریا باز نماید و یا این که بدون هدف 
به یک آب راکد و بی استفاده تبدیل شود این 
مقدمه ای بود برای این که هدف ما از حضور در 
انجمن دندانپزشکان عمومی ایران  چه می باشد:

انجام کار جمعی جهت دار
ایجاد شرایط لازم و اسان

مشارکت همگانی
هدفمند کردن سرمایه گذاری اعضاء

ایجاد بستری مناسب جهت گردهمایی و 
عضویت همکاران با هدف مشخص

انجم��ن  از  نمایندگ��ی  ب��ه  اینجان��ب   
دندانپزش��کان عمومی ایران-  شعبه تنکابن و 
رامس��ر، سپاس بی دریغ و صمیمانه خود را به 
کلی��ه همکاران گرامی حاضر در این همایش و 
به ویژه به اس��اتید و مدرسان ارجمند که لطف 
فرموده و دعوت ما را پذیرفتند، تقدیم می دارد. 
همچنین ضمن تش��کر و قدردانی از همه 
عزیزانی که برای برگزاری این همایش زحمت 
کش��یدند، به وی��ژه از ریاس��ت محترم انجمن 
دندانپزش��کان عمومی ایران دکتر شهنی زاده، 
دکتر محمد حسین پدرام، دکتر غلام رضایی، 
دکتر اروند مالک، دکتر خلیل زاده، سرکار خانم 
دکتر تاجدینی، سرکار خانم صحت، دکتر کرمی 
دبیر محترم آموزش مداوم دانش��گاه مازندران،  
خان��م جعفری و آقای جعف��ری، هیأت مدیره 
انجمن دندانپزش��کان تنکابن و رامس��ر دکتر 
س��روری، دکتر جباری، دکتر س��لطانی، دکتر 
خدابخش��ی و رئیس دندانپزش��کان تنکابن در 
نظام پزشکی جناب دکتر ناظریان کمال تشکر 
را دارم در پایان امیدوارم که به فضل و رحمت 
الهي و به لطف مشارکت و حضور فعال اساتید 
و همکاران عزیز، همگي ما بتوانیم از همایش به 
نحو مطلوب و شایسته بهره مند شویم. انشاءالله 

دکتر محمد حسین پدرام:

 اگر انجمن دندانپزشکان عمومی ایران و هر انجمنی، 
دلسوز دندانپزشکی کشور و سلامت دهان و دندانپزشکی 
کشور باشد باید به شهرستان ها بها دهد، باید سمینارها و 

کلاس های مدون در شهرستان ها برگزار شود.
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 lingualized  ،balanced occlusion
 ،monoplane occlusion   ،occlusion
Linear occlusion ،Neutro occlusion

ب��ود اینها را مفصلا برایش��ان باز کردم که در هر 
رواب��ط فک��ی و در هر نوع تحلی��ل فک چه نوع 

اکلوژنی را باید به بیماران شان بدهند.
با هم قرار گذاش��تیم که از این س��یمنار دو 
روزه ک��ه بیرون می آین��د واقعا یک بینش جدید 
در اکلوژن داش��ته باش��ند و وقتی یک بیماری با 
بی دندانی کامل ب��ه مطب آن ها مراجع می کنند 
با این تفکر به س��راغ درمان بروند. یک نصفه روز 
در این ح��وزه صحبت کردم و نصف روز اهمیت 
اکلوژن در ایمپلنت را توضیح دادم. مفصل تفاوت 
دندان ه��ای طبیعی و ایمپلنت را گفتم و اکلوژن  
در پروتزهای ثابت و ایمپلنت را برایش��ان تشریح 
کردم. در واقع مفاهیم اکلوژن در پروتز کامل را در 
نصف روز و پروتزهای ثابت و ایمپلنت را در نصف 
روز دیگر برایشان مفصل توضیح دادم. استقبال 
به نحوی بود که بعضی ها واقعا اش�ك شوق 
به چشمانش�ان می آمد می گفتند اولین بار 
 Refrence بود ما این ها را ش�نیدیم کتاب
می خواستند، تقاضا داشتند دوباره بیشتر این ها 
ش��کافته شود بسیار بسیار مورد توجه و استقبال 
شان بود دو سه نفر هم از استرالیا از دوستان دکتر 
دان��ای علمی متخصص پروت��ز اینجا بودند آن ها 
هم واقع��ا جداگانه می آمدند و تبریک می گفتند 
که ما در کشورمان با همت انجمن دندانپزشکان 
عمومی ایران می توانیم این نوع س��مینارها را در 

شهرستان ها داشته باشیم
دکتر ش�هنی زاده: آقای دکت��ر می دانید 
که این مباحث احتیاج به یک زیر س��اخت هایی 
دارد و در عین حال رفتن از سطح به عمق است 
و طبیعتاً تبدیل کردن درمان ها از س��طح نگری 
به عمق نگری اس��ت و مستلزم یک آموزش دراز 
مدت هست. به نظر ش��ما همکاران دندانپزشک 
عمومی در تنکاین در این مورد حضور در صحنه 
را به خصوص علاقمندی را داشتند که بشود روی 
این دوره به طور کامل تری وارد گفت وگو شد؟

دکت�ر محمد حس�ین پدرام: من ش��ور و 
ش��وقی را که آنجا دیدم از نظر یادگیری بی نظیر 
بود سری قبل نزدیک 120 نفر بودند. در این برنامه 
185 نفر ثبت نام رسمی داشتند ولی 15-10 نفر 
مهمان داشتند و خود اعضای انجمن دندانپزشکان 
عمومی ایران شاخه تنکابن خودشان 15-10 نفر 
بودند یعنی در حد 220-210 نفر جمعیت بودند 
دو تا ویژگی مثبت در شهرس��تان ها هست: یکی 
شوق و اشتیاق به یادگرفتن دوم صمیمیتی که با 
اعضای انجمن عمومی آنجا دارند واقعاً گروهی که 
من آنجا دیدم آقای دکتر دانای علمی و همکارانی 
که مس��ئولیت انجمن عمومی شعبه تنکابن را به 
عهده دارند بسیار صمیمی کار کردند با همکاران 
دیگر بس��یار صمیمی بودند به همین دلیل واقعا 
دنبال این هستند که یک دانشکده بسازند از من 

می خواستند یک دانشگاه آزاد بیاید آنجا.
می خواهم بگویم ش��وق و اش��تیاق به قدری 
اس��ت که دنب��ال آن بودند که آنجا دانش��کده ای 
باش��د و به دنب��ال متخصصی برون��د و با حضور 
دانش��کده دندانپزشکان عمومی هم سودی ببرند 
و از علوم متخصصین بهره مند شوند، اگر انجمن 
دندانپزش�کان عمومی ای�ران و هر انجمنی، 
دلسوز دندانپزشکی کشور و سلامت دهان و 
دندانپزشکی کشور باشد باید به شهرستان ها 
بها دهد، باید س�مینارها و کلاس های مدون 
در شهرستان ها برگزار شود. من این پتانسیل  

را در آن ش��هر و در ی��زد و ه��ر جایی که می روم 
این ش��وق و ذوقی که در شهرس��تانی ها اس��ت، 
متأس��فانه در دندانپزش��کان تهران نیست و علت 
آن این اس��ت که رویدادهای علمی در تهران 
زیاد است،کنگره ها، سمینارها و انواع انجمن های 
تخصصی، کنگره ها و سمینارها در تهران زیاد است، 
در تهران این شوق و ذوق به چشم نمی خورد ولی 
در شهرس��تان ها تشنه یادگیری هستند و جداً از 
ش��ما به عن��وان رابط این موض��وع تقاضا دارم به 
شهرس��تان ها بها بدهید و این برنامه ها را از حالت 
تئوری و کارهای روتین تکراری به کارهای علمی 

تبدیل کنند تا همکاران بیشتر استفاده کنند.
دکتر ش�هنی زاده : آق��ای دکتر می دانید 
ک��ه ما ب��ا چند معض��ل روبرو هس��تیم که یکی 
همین تمرکز گرایی است همه مایل هستند، در 
سمینارها و کنگره های تهران شرکت کنند، بحث 
دیگر امتیاز مداری اس��ت. انجمن دندانپزشکان 
عموم��ی ایران کوش��ش کرده اس��ت که دانش 
محوری و آموزش را سر لوحه کار خود قرار دهد 
و بر اس��اس این برنامه هایی را که ش��اید حتی از 
نظ��ر اقتصادی به صرفه نباش��د ولی در نوع خود 
ضروری باشد را انتخاب کرده است، در عین حال 
تمرکز زدایی را هم در دستور کار قرار داده است 
از جمل��ه برنامه هایی که در اصفهان بوده اس��ت 
که ش��ما از سخنوران زبر دستش بوده اید و ما در 
تنکابن هم همین موضوع  را در نظر داش��ته ایم، 
به هر حال موضوعی که برای ما خیلی مهم است 
این است که همکاران ما مثل جنابعالی وقتی به 
شهرستان ها مراجعه می کنید آیا ما  این سیاست 
دان��ش محوری و کار تمرکز زدایی و جدا ش��دن 
از امتی��از م��داری را ادامه بدهی��م و در این کار 

می توانیم موفق شویم؟
دکتر محمد حس�ین پ�درام: صد درصد 
آق��ای دکتر، همان ط��ور که توضی��ح دادم آنجا 
اش��تیاق زیاد ب��ه یادگیری علم اس��ت. آنجا در 
شهرس��تان ها هم��ه با یکدیگر فامیل هس��تند و 
فامیل ها و دوس��تان آن دندانپزشک هستند و  با 
هر درمان ناموفق آن دندانپزشک جلوی فامیل و 
دوستان احساس سر خوردگی می کند و به خاطر 
این که نزد فامیل یا دوس��ت و مراجعان به مطب، 
همکار عزیز دندانپزشک سربلند باشد به امتیاز و 
امث��ال این ها اهمیت نمی دهد. به بنده می گفتند  
ش��ما کلاس خصوصی بگذارید این مس��ائل چه 
ایمپلنت، چه اکلوژن و مسائلی که امروز گفته ایم، 
م��ا چه کاری انجام دهیم تا در کلاس های ش��ما 

شرکت کنیم؟
 دقیقاً این سیاست شما درست است، امتیاز 
125 ب��رای هر دندانپزش��کی در آن مدت زمان 
به طرق مختلف به دس��ت می آورد. واقعیت این 
اس��ت که حالا با  بودن این همه امکانات با بودن 
اینترنت، کامپیوتر و دندانپزش��کان به این نقص 

خودشان پی برده اند که باید سطح علمی خودشان 
را ب��الا ببرند و اطلاعات ش��ان عمیق تر و به روز 
ش��ود به همین دلیل هر چه قدر به شهرستان ها 
و مراکز استانی بها دهیم بزرگترین  خدمت را به 
هم وطنان مان کرده ایم که در رأس آن همکاران 
مان هستند، باور بفرمایید من در اصفهان بوده ام 
نزدیک به چهار صد نفر در سالن بودند و اشتیاق 
را ش��ما در آنجا دیدید، در اردبیل بیش��تر از این 
است، در یزد آقای دکتر سید علی پاکزاد کنگره 
برگزار ک��رده بودند و من صمیمیتی که در آنجا 
بین انجمن و مرکز آن شهرستان، را دیدم. چون 

ارتباط صمیمی  داشتند. 
خواهش من این است که به شهرستان ها 
بیش�تر بها دهید، اگر دیگران برای مس�ائل 
س�طحی مث�ل رأی آوردن و این طور چیزها 
به سراغ شهرستان ها می روند شما این طور 
نباش�ید و با نیت پاک و به نیت توسعه علم 
دندانپزشکان جلو بروید هم به خواست آن ها 
بها داده اید و هم آن ها قدر زحمات ش�ما را 
می دانند و در ش�رایط خاصی به داد افرادی 
می رسند که دلسوز آن ها بوده اند. به نظر من 
الان در شرایطی هستیم که باید به شهرستان ها 
به��ا دهیم، باید کلاس های مدون در آنجا برگزار 
شود، باید هر دو ماه سه ماه یک سمینار در آنجا 
برگزار ش��ود. حالا اگر نشد فصلی هم اگر در هر 
سال 4 س��مینار برگزار شود ایمان داشته باشید 
که بازده بس��یار خوبی خواهد داش��ت که بازده 
اصلی از نظر من ارتقاء بهداشت و سلامت جامعه 
اس��ت و هم وطنان م��ان از خدمات بهداش��تی 
بهتری برخوردار می شوند و دندانپزشکان هم که 
همکاران ما هس��تند س��طح علمی خود را ارتقاء 
می دهن��د و از منافع م��ادی و معنوی این ارتقاء 

علمی برخوردار می شوند.
دکتر شهنی زاده: آقای دکتر سخنان شما 
بر روی س��ایت خبری انجمن قرار می گیرد و در 
سراسر دنیا در دسترس کسانی که به هر طریقی 
ب��ه اینترنت دسترس��ی دارند ق��رار می گیرد، در 
رابطه با خارج شدن از دنیای کوچکی که در آن 
درمان های تکراری و روتین وجود دارد و رسیدن 
به دنیایی که هر روز ما را با آخرین دست آوردها 
آشنا می کند چه توصیه ای به دندانپزشکان دارید؟

دکتر محمد حس�ین پ�درام: آقای دکتر 
از نظ�ر من درم�ان کوچك و ب�زرگ ندارد، 
ه�ر بیماری که با یك نیاز و یك مش�کل به 
مطبی مراجعه می کند، اگر از دندانپزش�ك 
خود درمان مناس�ب را بگی�رد این یك کار 
بزرگ است، درمان می تواند از یک ترمیم ساده 
و یا از یک درد س��اده و از یک بی دندانی س��اده 
تا کارهای زیبایی وس��یع و درمان های ایمپلنتی 
پیشرفته و همین طور پروتزهای کامل ادامه داشته 
باشد، مش��کل ما همه جا از خرده کاری هاست، 

خرده فرهنگ دردآور است، خرده معلومات دردآور 
اس��ت، خرده علم دردآور است و درد زمانی است 
که هر کسی یک اطلاعات کوچک و ریزی از یک 
موضوع��ی دارد و در آن درمان دخالت می کند و 

نتیجه مطلوبی نمی گیرد.
 اگر ما به همکاران مان بینشی بدهیم که به 
هر درمانی در هر رش��ته تخصصی اگر می خواهد 
اقدامی بکند اطلاعات کافی در آن زمینه داش��ته 
باش��د قطعاً هم بیم��اران راض��ی خواهند بود و 
ه��م در س��طح جهان می توان��د مجلاتی بدهد و 
اطلاعات��ی بدهد و پوس��تر بده��د و حرفی برای 
گفتن داش��ته باشد. در کش��ورهای مختلف و یا 
در بح��ث تکنولوژی مواد دندانی و حوزه مقالات 
ک��ه ترجمه مقالات فق��ط مخصوص متخصصین 
اس��ت و هیچک��س مح��دود نکرده اس��ت، یک 
دندانپزش��ک عموم��ی اگر اطلاعات��ش را عمیق 
کن��د و اگ��ر اطلاعاتش ب��ه روز باش��د از طریق 
هم��ان س��ایت ها و از طریق هم��ان کلاس ها در 
ی��ک حوزه ای می تواند خود را به 10 نفر اول آن 
رشته ارتقاء دهد، کتاب بنویسد و می تواند مقاله 
بنویس��د و در کشور در تمام کنگره های داخلی و 
خارجی می تواند حرفی برای گفتن داشته باشد، 
وقتی در کوریکولوم های آموزش��ی دندانپزشکی 
مطالب��ی که برای دندانپزش��ک عمومی تدریس 
می ش��ود آن دندانپزش��ک عمومی در تمامی آن 
رش��ته ها می تواند دخال��ت کند و درمان کند به 
شرط آن که درست درمان کند، درد زمانی است 
که اساتید کیفیت آموزشی پایینی داشته باشند 
و امکانات کم باش��د و آن اطلاعات لازم را در هر 
کدام از رشته های مربوط به  درمان دندانپزشکی 
به دانش��جوی مان ندهیم و دانشجو را با یکسری 

اطلاعات ناقص روانه جامعه کنیم.
ب��ه همین دلیل به این آموزش های مدون و 
این آموزش هایی که به صورت امتیاز است و مدون 
اس��ت و اجباری است  یا تشریحی است که خود 
وزارت بهداشت دارد و مسئولان کشور هم به این 
مسأله اذعان دارند یا NGO ها و انجمن هایی که 
در رأس ش��ان انجمن دندانپزشکان عمومی ایران 
و انجمن دندانپزش��کی ایران و بقیه انجمن های 
تخصصی می باش��د که ه��ر کدام ب��ه نوبه خود 
تلاش می کنن��د و همت می کنند و این ضرورت 
حفظ می ش��ود، خلاصه حرف من این اس��ت که 
هر دندانپزش�کی می تواند نمون�ه کاملی از 
علم در آن رشته خاص باشد به شرط آن که 
هم کتاب های refrence را بخواند و هم در 
آن کلاس ها ش�رکت کند و هم علاقه مند به 
آن رشته خاص باشد، می تواند هم برای بیماران 
هم برای بقیه دانشجویان از طریق نوشتن مقالات 

و کتاب مفید باشد.
دکتر شهنی زاده: خیلی ممنون آقای دکتر، 
لطف کردید انشا الله که شب خوبی داشته باشید... 
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ب�ه دنب�ال برگ�زاری دو روزه برنام�ه 
معرف�ی دوره جام�ع ایمپلن�ت در ارومیه 
توسط انجمن دندانپزشکان عمومی ایران، 
دکتر مریم تأیی�دی از چگونگی برگزاری 

این برنامه سخن می گوید :
ایگدانیوز : خان�م دکتر مریم تأییدی 
برنامه بازآموزی ه�ای معرفی دوره جامع 
 ایمپلنت در ارومیه شامل چه دروسی بود؟
این برنام��ه با هماهنگی و برنامه ریزی انجمن 
دندانپزش��کان عموم��ی ایران آم��اده گردید و 
شعبه ارومیه انجمن امکانات و اطلاع رسانی و 
اجرایی برنامه را انجام و  برگزار گردید که شامل 
سمینار دو روزه آش��نایی با مقدمات ایمپلنت 
ش��امل مباحث جراحی و پروتز که در روز دوم 

به صورت کارگاه عملی زنده بوده است.
ایگدانیوز: در این برنامه اساتیدی که 
حضور داشتند و مباحث شان را بفرمائید؟
در این برنامه حضور استاد گرانقدر و فرزانه 
جناب آقای دکتر عباس خدایاری مغتنم و باعث 
افتخار جامعه دندانپزشکی ارومیه گردید. ایشان 
مطالب ارزش��مند خ��ود را در س��خنرانی اول 
پیرام��ون بیماری های سیس��تمیک و معاینات 
اولیه و آزمایش��ات و تس��ت های پارا کلینیکی 
درمان ه��ای ایمپلن��ت ارائه نمودن��د. در ادامه 
سخنرانی خود جراحی زنده بر روی دو بیمار در 
محل برگزاری سمینار انجام دادند که این برنامه 
برای شرکت کنندگان بسیار جالب و جذاب بود.
هم چنین س��خنرانی جن��اب آقای دکتر 
احس��ان خش��ابی پیرام��ون بیم��ار کاندیدای 
ایمپلن��ت و طبقه بندی ان��واع ایمپلنت و نیز 
آش��نائی با سیستم ایمپلنت بایودنتال ایرانیان 

انجام گردید.
در مبحث پروتز، جناب آقای دکتر عرفان 
جباری س��خنرانی خ��ود را در مورد روش های 
قالب گیری ایمپلنت و جناب آقای دکتر لقمان 
قهرمان��ی، در رابطه ب��ا ارزیابی پروتزی قبل از 
جراحی و نیز معرفی سیستم ایمپلنت بایودنتا 

از نظر قالب گیری پروتز ارائه نمودند.
ایگدانی�وز: ای�ن اس�اتید از ارومی�ه 

بوده اند یا دعوت از مرکز هم داشته اید؟
اس��اتید محترم جناب آقای دکتر احسان 
خش��ابی و آقای دکت��ر قهرمانی و جناب آقای 
دکت��ر عرفان جباری از اس��اتید و متخصصین 
شهرستان ارومیه و عضو هیأت علمی دانشگاه 
هس��تند که در این سمینار علمی حضور مؤثر، 
فعال و ش��ایان تحسین داشتند و جناب آقای 
دکتر عباس خدایاری استاد ارجمند به دعوت 
انجمن از تهران در این سمینار تشریف داشتند 
ک��ه حضور ایش��ان موجب مباه��ات و امتنان 

دندانپزشکان ارومیه می باشد.
هم�کاران  اس�تقبال  نی�وز:  ایگدا
دندانپزش�ك چگون�ه ب�وده و از اج�رای 

برنامه راضی بوده اید؟
اس��تقبال همکاران خوب بوده ولیکن اگر 
امکانات اطلاع رس��انی از بابت ارسال sms به 
مراکز و شهرستان های اطراف استان امکان پذیر 

ایگدا نیوز: روز جمعه بیستم اردیبهشت ماه 
1392 در شهرس��تان ارومیه در مرکز درمانی 
پژوهش��ی امید اس��تاد دکتر عباس خدایاری 
جراح ف��ک و صورت به دعوت دندانپزش��کان 
استان آذربایجان غربی)ارومیه( سخنرانی بسیار 
مبس��وطی در خصوص ملاحظات سیستمیک 
و بررس��ی های کلینیک��ی و پ��ارا کلینیکی در 
ایمپلنت انجام دادن��د. در این روز یک کارگاه 
جراحی عملی زنده ایمپلنت نیز  روی بیمار نیز 

توسط ایشان انجام گردید.
اس��تاد دکتر عباس خدایاری به خبرنگار 
ایگدا نی��وز که محور این س��خنرانی چه بوده 

است، اظهار داشت :
محور سخنرانی بر اساس کاربرد و کارگزاری 
صحیح ایمپلنت بوده است و مبانی اصلی درمان 
و این که انتخاب بیمار بایستی بر اساس شواهد 
کلینیکی و پارا کلینیکی و سوابق بیماری ها در 

برگزاری دوره دو روزه معرفی پروتز و جراحی 
ایمپلنت در ارومیه چشم انداز بسیار موفقی در 

راه یابی به آینده این رشته فراهم می کند

دکتر عباس خدایاری:دکتر مریم تأییدی: 

 ایران فقط تهران نیست
رابطه با بیماری های عمومی و همچنین  در نظر 
گرفتن یافته ه��ای لابراتواری را بطور موازی با 

شرایط بیمار، توضیح داده شد.
این سمینار علمی که با سخنوری و مهارت 
چش��م گیر استاد دکتر عباس خدایاری برگزار 
گردید؛ از اس��تقبال پر ش��ور همکاران استان 
آذربایجان غربی و به خصوص شهرستان ارومیه 

برخوردار گردید.
وی در خص��وص جایگاه اینگونه برنامه ها 

در شهرستان اظهار داشت : 
قطع��اً انجام این گون��ه برنامه ها برای کلیه 
همکاران شهرس��تانی بس��یار مفید، س��ازنده 
و ارزش��مند  خواه��د بود، چرا ک��ه ایران فقط 

تهران نیست.
دکتر عباس خدایاری اصرار داش��تند: که 
بیش��تر بر روی انتخاب صحیح  بیمار، ارزیابی 
قبل از گذاش��تن ایمپلنت، بررس��ی س��وابق و 
مطالعه مدل های گچی، تاریخچه بیماری های 
قلب��ی و ارزیابی های قبل از درمان و آنالیز پارا 
کلینی��ک )لابراتوار( اس��کن و گرافی ها و عدم 

تعجیل در درمان ایمپلنت باید دقت کرد.
کارگاه عملی زنده روی بیمار )که همیشه 
مش��کلات خاص خود را دارد( در این برنامه با 
جراح��ی زنده ایمپلن��ت روی بیمار با موفقیت 
انجام شد. دکتر خدایاری در خاتمه به همکاری 
های بیشتر و صمیمانه تر در رابطه با با هم بودن 
و یکی ش��دن برنامه ها و اجرای همگی باهم و 
گسترش علمی و عملی این نوع فعالیت ها در 

کلیه زمینه های دندانپزشکی توصیه کردند . 

بود بیشتر مورد استقبال همکاران واقع می شد، 
با این حال اجرای برنامه در مرکز پژوهش��ی-
درمانی امید، با وجود مشکلات و زحمات زیاد 

مورد استقبال همکاران قرار گرفت.
چ�ه  برنام�ه  اسپانس�ر  ایگدانی�وز: 
ش�رکتی ب�وده و رابطه ش�ما از نظر اجرا 
 با اسپانس�ر چگونه تعریف ش�ده اس�ت؟
اسپانس��ر برنامه ش��رکت بایودنت��ا ایرانیان به 
مدیریت سرکار خانم دکتر زراعتیان بود که در 
رابطه با اجرا ای��ن برنامه مکاتبات و ارتباطات 
زی��ادی قبل از زمان س��مینار انجام گردید که 
خوشبختانه به لطف خدا و همکاری و تلاش به 
حق سرکار خانم دکتر زراعتیان و همکارانشان 
این برنامه به نحو احسن برگزار گردید که قابل 

تقدیر می باشد.
خصوص��اً در مورد اجرای جراحی زنده که 
برای اولین بار در مرکز پژوهشی-درمانی امید 
برگزار می ش��د که نیازمن��د تجهیز و تدارکات 
خاص دندانپزش��کی به خصوص آوردن یونیت 
و صندلی، کمپرسور، ساکشن جراحی و .... در 

محل بود.
ایگدانیوز: چه کسانی در این کار شما 
را همراه�ی کرده ان�د و بازخورد موفقیت 
برنامه و ترکیب همکاران حاضر در برنامه 

را چگونه ارزیابی می کنید؟
دکتر مری��م تأییدی : برگ��زاری دوره دو 
روزه معرف��ی ایمپلنت در ارومیه چش��م انداز 
بس��یار موفقی در راه یابی به آینده این رش��ته 

فراهم می کند. 
این س��مینار با برنامه ریزی و پیش��نهاد  
انجمن مرکزی دندانپزش��کان عمومی ایران و 
با همکاری و اسپانس��ری شرکت بایودنتا اجرا 
گردی��د. در زمینه برگ��زاری و مراحل کارهای 
اطلاع رسانی و ثبت نام باید از معاونت آموزشی 
نظام پزش��کی ارومیه جناب آقای دکتر فروهر 
و نی��ز مس��اعدت و همراهی نماین��ده محترم 
دندانپزشکان در نظام پزشکی جناب آقای دکتر 
خ��دا رحم پور که همواره یار و یاور ما بوده اند، 
سپاس��گزاری نماییم. هم چنی��ن از همکاران 
خودم خصوصاً سرکار خانم دکتر شهناز نیری 
که تلاش های زیادی برای برگزاری این برنامه 
انج��ام دادند . از هم��کاری هیأت مدیره مرکز 
پژوهش��ی-درمانی امید نیز قدردانی صمیمانه 
می نمائیم. بدیهی است که حضور اساتید محترم 
و گرانقدر س��خنران در این برنامه قابل تقدیر 
و ارزشمند است.موفقیت در این برنامه موجب 
دلگرمی و حضور همکاران در برنامه های آینده 

انجمن و استفاده همکاران خواهد بود .
ایگدانی�وز: برنام�ه آینده ت�ان برای 

شهرستان ارومیه چیست؟
با نظرس��نجی و پیش��نهادات و نیاز علمی 
همکاران، امید اس��ت که در آین��ده بتوانیم با 
هم��کاری انجمن برنامه هایی در زمینه زیبائی 
و روتاری داشته باشیم که برگزاری این برنامه ها 
 hands در زمان مناس��ب به صورت تئوری و

on بسیار عالی و مناسب خواهد بود .
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ایگدانی�وز: پ��س از س��خنرانی جذاب و 
شنیدنی دکتر لقمان قهرمانی در باز آموزی های 
پروت��ز ایمپلن��ت، در روز 19 اردیبهش��ت ماه 
1392 در مورد جای��گاه ایمپلنت در درمان از 
دیدگاه های مختلف، با وی گفت و گویی داشتیم 
که از نکات بسیار مفید و کلیدی برخوردار بوده 

است که در نوع خود بسیار شنیدنی است.
ایگدانی�وز: جناب آق��ای دکتر قهرمانی 
ش��ما پروستودنتیس��ت هس��تید و در صحنه 
علمی پرکار، بفرمائید موضوع سخنرانی تان در 
باز آموزی های ایمپلنت روز 19 اردیبهشت ماه 

در ارومیه چه بوده است؟
س��خنرانی  قهرمان�ی:  لقم�ان  دکت�ر 
اینجانب در ارتباط با رستوریش��ن های موقت 
در درمان ه��ای مبتنی بر ایمپلنت و هم چنین 
موضوع تکنیک های قالب گیری در ایمپلنت های 

سیستم Biodenta بوده است.
ایگدانیوز: ایمپلنت هنوز تب داغ آموزش 
و بحث  و جدل های بس��یاری را همراه دارد.  به 
نظر شما علت اصلی توجه به ایمپلنت چیست؟

دکتر لقمان قهرمانی: تب داغ آموزش و 
بحث های مرتبط با ایمپلنت دارای ابعاد مختلف 
می باش��د و به قول مولانا هر کس از ظن خود 
ش��د یار من، درمان های مبتنی بر ایمپلنت در 
مقایس��ه با تعدادی دیگر از موضوعات درمانی 
دندانپزشکی مسئله نسبتاً جدیدتری می باشد 
و هنوز در مس��یر تکامل می باش��د و هر لحظه 
نیز موضوعات جدیدتری بر آن افزوده می شود. 
موضوعاتی که روزگاری در حد درمان های ژول 

ورن محسوب می شدند.
 طبیعتاً تع��دادی از همکاران هنوز دارای 
ابهامات و س��ؤالاتی در ارتباط با آن هستند که 
خواهان و جویای پاس��خ مناس��بی برای آن ها 

هستند.
پاس��خ هایی که بهترین راه، یافتن پاس��خ 
آن، آموزش و داش��تن برنامه ریزی آموزش��ی 
مفید در دانش��کده های دندانپزشکی می باشد. 
همکاران دندانپزشکی که از دانشکده های 
دندانپزش�کی فارغ التحصیل می شوند، با 
یك رازِ مگو در ایمپلنت مواجه می ش�وند 
که به دنبال یافتن روش�ی برای یادگیری 

دکتر احس��ان خش��ابی که از س��خنرانان 
معرفی دوره جامع ایمپلنت انجمن دندانپزشکان 
عمومی ایران در 19 اردیبهشت ماه 1392 در 
ارومیه بوده است، در گفت و گو با ایگدا نیوز در 

مورد محور سخنرانی شان اعلام کردند:
در این س��خنرانی تلاش ش��د تا از اصول 
آغازی��ن درم��ان ایمپلنت مث��ل انتخاب بیمار 
مناس��ب تا نکته های جراح��ی و حوادثی که 
ممکن اس��ت حین جراحی اتفاق بیفتد و انواع 
راهکارهای آن ها صحبت ش��ود. خوش��بختانه 
همکاران علاقه زیادی نشان دادند که سؤال و 

جواب ها حاکی از این امر بود.
وی ک��ه سخنرانی ش��ان مورد اس��تقبال 
دندانپزشکان عمومی و متخصص در شهرستان 
ارومی��ه قرار گرف��ت در خصوص بهتر ش��دن 

برنامه ها توصیه کردند:
مهمتری��ن پیش��نهاد بن��ده هدای��ت این 
برنامه ها به س��مت هرچه بیش��تر کاربردی تر 
ش��دن آن هاست. در این راس��تا می توان اقدام 
به یک نظرخواهی قبل از برگزاری دوره نمود. 
همچنین در برگزاری این دوره ها می توان وقت 

بیشتری را به پرسش و پاسخ اختصاص داد. 
دکتر احس��ان خشابی که از اعضای هیأت 
علمی دانش��کده دندانپزشکی هستند در مورد 
تداخ��ل کارگروه ه��ای مختل��ف در آم��وزش 
ایمپلنت، پیشنهاد ساماندهی آموزش ایمپلنت 

را اینچنین مطرح کردند:
پیش��نهاد بنده اس��تفاده هرچه بیشتر از 
بخ��ش آکادمیک و دانش��گاهی اس��ت. بدین 
صورت که وزارت بهداش��ت با هماهنگ کردن 
با دانش��گاه ها ترتیبی اتخاذ کند که دوره های 
آموزش ایمپلنت به صورت مس��تمر برای افراد 

غیر دانشگاهی اجراء گردد.
وی در خاتم��ه صحبت های خود، در مورد 
درمان و آموزش ایمپلنت برای دندانپزش��کان 

عمومی اظهار داشتند:
مهمترین پیش��نهاد بنده ارتق��ای دائمی 
دانش ایمپلنت اس��ت. این امر با مطالعه کتب 
و مج��لات و بخصوص منابع سرش��اری که در 
اینترنت وجود دارد به راحتی میس��ر است. از 
ویدئوهایی که به رایگان در اینترنت وجود دارد 
استفاده فراوانی می توان برد. سایت های بسیار 
کارب��ردی نظیر osseonews.com بس��یار 

مفید می باشند.

دکتر احسان خشابی:دکتر لقمان قهرمانی:

همکاران دندانپزشکی که از دانشکده های دندانپزشکی فارغ التحصیل 
می شوند، با یک رازِ مگو در ایمپلنت مواجه می شوند که به دنبال یافتن 

روشی برای یادگیری مطلب می باشند

برنامه های علمی باید هر چه 
بیشتر به سمت کاربردی شدن 

هدایت شوند

مطلب می باشند.
از طرف دیگر تب��ادلات مالی عظیمی که 
در ذات انج��ام درمان های مبتنی بر ایمپلنت و 
ارزش افزوده فراوان این رش��ته ) از تبدیل یک 
میل��ه تیتانیومی خام به یک ماده با ارزش بالا 
که سودآوری فراوان دارد( شرکت ها را به تکاپو 
انداخته که هر چه بیش��تر برای خود، مصرف 
کننده پیدا کنند و از روش های گوناگون افراد 
را تش��ویق کرده که محصولات آن ها را به کار 
ببندن��د. بهترین راه برای این که این مس��ئله 
را اجرایی نمایند این اس��ت که افراد مس��تعد 
)دندانپزش��کان( ه��ر روز ب��ا اطلاعاتی در این 
مورد )ایمپلنت ها( به واقع بمباران شوند. )حجم 
پیامک ها، بروش��ورها، کنگره ه��ا، همایش ها و 
مس��افرت های علمی( ش��اهدی بر این مسئله 

شده است.
 از دیگ��ر روش های��ی ک��ه ش��رکت های 
تولیدکننده و مصرف کننده برای تشویق افراد 
برای اس��تفاده از ایمپلنت ها به کار می گیرند، 
سهل و ساده بودن درمان های مربوطه می باشد، 
درمان��ی که حتی با ی��ک دوره 5 روزه یا یک 
هفت��ه ای نیز قابل انجام اس��ت، عامل دیگر که 
باعث داغ ش��دن بحث درمان ه��ای مبتنی بر 
ایمپلنت می شود، خواسته ها و انتظارات بیماران 
اس��ت، بیمارانی که اطلاع��ات ناقص خود را از 
طریق رس��انه های دیداری، ش��نیداری و حتی 
پیک های تبلیغاتی دریافت می نمایند و طبیعتاً 
انجام درمان آن   را از دندانپزشک خود خواستار 
می ش��وند. البته دلایل دیگ��ری را نیز می توان 
برشمرد که شاید مجال ذکر تمام آن ها در این 

مختصر نمی گنجد.
ایگ�دا نی�وز: صحبت ه��ای ش��ما مورد 
اس��تقبال هم��کاران دندانپزش��ک ارومیه قرار 

گرفت، دلیل این استقبال را چه می دانید؟
دکت�ر لقم�ان قهرمانی: اکثر دوس��تان 
و همکاران ش��رکت کنن��ده در بحث های این 
چنینی دارای س��ؤالاتی می باش��ند که گاهاً از 
خوش شانس��ی سخنران درست همان موضوع 
برای سخنرانی انتخاب می شود و مسئله بعدی 
نی��ز نح��وه ارائه نم��ودن یک مطل��ب و حتی 
کاراکتر و شخصیت خود سخنران باعث جذاب 
ش��دن یک مطلب می ش��ود، حال بگذریم که 
سخن چون از دل بر آید، لاجرم بر دل نشیند، 
مخصوصاً س��خنی که ت��ازه، بدیع و هم چنین 

سودمند)سود آور( باشد.
ایگدا نیوز: انجمن دندانپزشکان عمومی 
ای��ران تلاش زیادی ب��رای به روز کردن دانش 
دندانپزش��کان دارد به نظر ش��ما برای به روز 
کردن دانش دندانپزشکان به طور کلی چگونه 

باید عمل کرد؟
آموزش مقوله ای است که سودمندی 

آن دیرآشکار و غیر مستقیم است 
نظ��ر  ب��ه  قهرمان�ی:  لقم�ان  دکت�ر 
اینجان��ب "مقوله آم�وزش دارای ظرایف و 

پیچیدگی ه�ای خاص می باش�د" که هنوز 
بس��یاری از متولیان آن با این مس��ئله غریبه 
ب��وده و حداقل این ک��ه پا به پ��ای دانش روز 
پیش نمی روند، آموزش مقوله ای اس�ت که 
س�ودمندی آن دیرآشکار و غیر مستقیم 
اس�ت. اما ب��ه آموزش ام��روز در جامعه ما به 
مانند سایر مسائل اقتصادی، نگریسته می شود. 
اگر می خواهیم دانش دندانپزش��کان را به روز 
نمائیم، دانش و ش��وق به روز شدن بایستی در 
کل جامعه  نهادینه ش��ود، تا روزی که ما خود 
خواهان کسب دانش نباشیم )دانش نه تکنیک( 
برنامه ریزی ها نمی توانند زیاد موفق باشند، اما 
در همین لحظه نی��ز به نظر من برای تکنیک 
افزایی )نه دانش افزایی که یک مقوله اساس��ی 
و بنیادی( است ابتدا بایستی  نیاز سنجی شود، 
برای س��ؤالاتی با گستره  وس��یع تر برنامه ریزی 
مفصل تر نس��بت به برنامه های موجود صورت 
گیرد و ب��ا صرف هزینه های مادی و معنوی از 
افراد شاخص تر و دارای ویژگی های شخصیتی 
و علمی مورد نیاز برای این مسئله استفاده نمود 
و به همین دلیل از برنامه های باز آموزی امتیاز 

محور استفاده ننمود.
ایگ�دا نیوز: در مورد ایمپلنت و درمان و 
آموزش آن توصیه  شما به همکاران دندانپزشک 

عمومی چیست؟
ایمپلن�ت،  ب�ر  مبتن�ی  درمان ه�ای 
درمان هایی هستند که در صورت درست 
انجام ش�دن می توانند در حد یك معجزه 
و در ص�ورت نا مناس�ب بودن در حد یك 

فاجعه تلقی شوند 
دکت�ر لقم�ان قهرمان�ی: درمان های 
مبتنی بر ایمپلنت، درمان هایی هستند که 
در صورت درست انجام شدن می توانند در 
حد یك معجزه و در صورت نا مناسب بودن 
در حد یك فاجعه تلقی شوند، درمان هایی 
هس��تند ک��ه دارای ظرای��ف و پیچیدگی های 
خ��اص بوده اما قابل آم��وزش و آموزش پذیر. 
برای انجام آن ها همانند سایر درمان ها نیازمند 
داش��تن یک دانش بنیادی و پایه ای می باشیم 
که تکرار می کنم قابل آموزش و قابل یادگیری. 
اگر می خواهیم از قافله علم و دانش  روز عقب 
نیفتیم ضروری اس��ت وقت کاف��ی بگذاریم و 
هزین��ه مادی آن را نیز بپردازیم یا در غیر این 
صورت جرأت نه گفتن به بیماران مان را داشته 
باش��یم. متوجه این مسئله باشیم که انجام این 
درمان ه��ا در دنیای امروز ب��رای بیماران  مان 
ضروری است، و ضرورت انجام این درمان ها نیز 
ما را وادار نماید که در پی کس��ب دانش مورد 
نیاز باش��یم و به حداق��ل دانش اکتفا نکنیم. با 
بلد بودن حداقلی ش��نا، نمی ت��وان به دریا زد، 
ضرورت است که متوجه مهم بودن دانسته ها یا 
نادانسته های خود باشیم و برای یافتن سؤالات 

و رفع ابهامات وقت کافی بگذاریم.
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دکتر علی واله ش��یدا رئیس هیأت مدیره 
انجمن دندانپزش��کان عمومی ایران – ش��عبه 
گیلان در خصوص برگزاری موفقیت آمیز یک 
دوره زیبایی و اندو گزارشی جالب توجه از کار 

انجام شده اعلام کرده است
خدم�ت  س�ال  پنج�اه  از  تقدی�ر 

دندانپزشکی دکتر میراحمد میرحامد
ایگ�دا نی�وز: آق�ای دکتر در اس�تان 
گیلان مرکز رشت در روزهای گذشته چه 

برنامه ای داشته اید؟
دکت�ر علی واله ش�یدا: دو برنامه اخیر 
انجمن یکی برگزاری دوره دندانپزشکی زیبائی 
با حضور استاد ارجمند دکتر علی امام قلی پور 
و دیگری برگزاری دوره یک روزه آموزش��ی "از 
پالپ تراپی تا ایمپلنت" توسط خانم دکتر نسیم 
قشلاقی آذر و بنده بوده است. همچنین در دوره 
دوم طی برنامه مفصلی از پنجاه س��ال خدمت 
دندانپزش��کی به مردم توس��ط پیش کس��وت 
گرانق��در دکتر میر احم��د میر حامد در حرفه 

دندانپزشکی  تقدیر به عمل آمد.
ایگدا نیوز: این برنامه آیا دارای امتیاز 

بازآموزی بوده است؟
دکتر علی واله شیدا: خیر این برنامه ها 
دارای امتی��از باز آموزی نبود، در واقع ما برای 

امتیاز این برنامه را برگزار نکردیم.
در هر دوره ظرفیت سالن تکمیل شد

ایگدا نیوز: استقبال خوب بوده یا خیر؟ 
و به نظر شما حضور دندانپزشکان در یك 

برنامه به چه عواملی بستگی دارد؟
دکتر علی واله ش�یدا: استقبال فراتر از 
س��طح تصور و بسیار عالی بود. در هر دو دوره 
نزدیک به 60 نفر حضور یافتند که با توجه به  
تعداد کل دندانپزشکان گیلانی استقبال خوبی 
است. در هر دو دوره ظرفیت سالن تکمیل شد. 
به طریقی که بعضی از همکاران مجبور ش��دند 

ایستاده برنامه را دنبال کنند.

در م��ورد عواملی که همکاران را تش��ویق 
ب��ه حض��ور در ای��ن برنامه ه��ا می کنند طی 
صحبت هایی که با ایشان داشتم به نتایج جالب 
و البته قابل پیش بینی دست یافتم. مهمترین 
عام��ل در جلب توجه همکاران، س��طح علمی 
مطالب ارائه ش��ده در ای��ن دوره ها بود. عامل 
دیگر احساس همدلی و نزدیکی بین همکاران و 
رابطه گرم بین ایشان و برگزار کنندگان انجمن 

عمومی است، شده است.
تلاش برای رساندن به موقع اخبار

نکت��ه مه��م دیگر ت��لاش بی وقف��ه برای 
اطلاع رس��انی به همکاران گرامی بود. با توجه 
به بس��یاری از کمبودها که ریش��ه در گذشته 
دارد از جمل��ه نبود فهرس��ت دقیق و کاملی از 
مش��خصات همکاران و اطلاعات تماس ایشان، 
اعضای هی��أت مدیره تمام تلاش خود را برای 

دکتر علی واله شیدا:

استقبال فراتر از تصور و بسیار عالی بود

در پی انتخابات هیأت مدیره انجمن 
دندانپزشکان عمومی ایران شعبه استان 
خوزستان که در تاریخ 91/12/18 برگزار 
گردید، طی تقاضای هیأت مدیره منتخب 
بنا به ض��رورت محلی،علم��ی و صنفی، 
هیأت مدیره آن ش��عبه تقاض��ای ارتقاء 
اعضای خود از پنج به هفت نفر را داشته 
اس��ت و چون این تع��داد جزء آئین نامه 
اجرائی انجمن می باشد و در اختیار هیأت 

مدیره بوده با این تقاضا موافقت شد.
 در انتخاب��ات اصل��ی هی��أت مدیره 
هفت نفره، هیأت رئیس��ه: دکتر محسن 
نیری)رئیس( دکت��ر مهراب زارعی)نائب 
رئیس( و دکتر بختیار شهنی زاده )خزانه 

دار( انتخاب شدند.

هیأت رئیسه انجمن دندانپزشکان عمومی ایران 
در استان خوزستان انتخاب شد

انجم��ن  مدی��ره  هی��أت  رئی��س 
دندانپزش��کان عمومی ای��ران، دکتر باقر 
ش��هنی زاده خود ش��خصاً ناظ��ر بر این 
انتخابات بوده و استان خوزستان برای وی 
به لحاظ تأثیر گذاری در روند سرنوشت 
حرفه ای دندانپزشکی کل کشور از توجه 
خاص برخوردار بوده و قطعاً باید یکی از 

شعب فعال کشور باشد.
اعضای هیأت رئیس��ه و هیأت مدیره 
شامل: دکتر محسن نیری)رئیس( دکتر 
مهراب زارعی)نائب رئیس( و دکتر بختیار 
ش��هنی زاده)خزان��ه دار( ، دکتر فاطمه 
رمض��ان، دکت��ر پرویز احم��دی ، دکتر 
خواجوی، دکتر نگین علائی ش��هنی می 

باشند.

ای��ن بازآموزی ها با حض��ور دکتر عباس خدایاری، دکتر لقمان قهرمانی و دکتر احس��ان 
خشابی برگزار می گردد.

دکتر مریم تاییدی رئیس هیأت مدیره ش��عبه ارومیه انجمن دندانپزش��کان عمومی ایران 
اعلام کرد که این بازآموزی برای معرفی و آموزش روش درمان ایمپلنت بوده است تا همکاران 
پس از آن در دوره جامع ایمپلنت آموزش داده شوند. در هر کدام از این بازآموزی ها هر بار با 
یک سیستم ایمپلنت آشنا می شوند. این بازآموزی با اسپانسری شرکت بایودنتا ایرانیان برگزار 

و سیستم آن آموزش داده شد.

یک دوره دو روزه بازآموزی ایمپلنت در پروتز
و جراحی  ۱۹ و ۲۰ اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۲ 

در ارومیه برگزار گردید

رساندن خبر برگزاری این دوره ها به همکاران 
نمودند که نتیجه مطلوبی را هم در بر داشت.

ایگدا نیوز: اساتیدی که در این برنامه 
شما را همراهی کرده اند چه کسانی بوده اند 
و موضوعات مورد س�خنرانی ایش�ان چه 

بوده است؟
دکتر علی واله شیدا: دوره دندانپزشکی 
زیبائی با حضور اس��تاد ارجمند دکتر علی امام 
قل��ی پور و دیگ��ری برگ��زاری دوره یک روزه 
آموزش��ی "از پالپ تراپی تا ایمپلنت" توس��ط 
خانم دکتر نسیم قشلاقی آذر و بنده بوده است.

ت��لاش دکتر ج��وادی ن��ژاد، دکتر مجید 
کیارشی، دکتر علیرضا خصوصی و دکتر هادی 

گلشکن ستودنی است
ایگدا نیوز: هم�کاران و همراهان تان 
چه کسانی بوده اند و برنامه های آینده تان 

چیست؟
دکت�ر علی واله ش�یدا: آقای��ان: دکتر 
ابراهیم جوادی نژاد، دکتر مجیدکیارشی و دکتر 
علیرضا خصوصی که پر تلاش و صادقانه برای 
برگزاری این دوره ها فعالیت کردند.  همچنین 
دکتر هادی گلش��کن همراه همیشگی انجمن 

نیز زحمات فراوانی کشیدند.
ایگ�دا نیوز: برنام�ه آینده ت�ان برای 

استان گیلان چیست؟
دکتر علی واله شیدا: اهدافی که انجمن 
عمومی دنبال می کند یکی ادامه همین برنامه ها 
آموزشی و افزایش کیفیت آن هاست. همچنین 
با توجه به وجود جاذبه های توریس��تی فراوان 
در اس��تان گی��لان، قصد داریم با اس��تفاده از 
این فرصت برای برگزاری دوره هایی در س��طح 

کشوری و بین المللی اقدام کنیم.
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در پ��ی اعلان دکتر ش��هره عموئی رئیس 
هی��أت مدی��ره انجمن دندانپزش��کان عمومی 
ایران  - شعبه کردستان مبنی بر پایان برگزاری 
یک صد س��اعته دوره جامع ایمپلنت به گفت 

وگویی با وی پرداختیم
ایگ�دا نیوز: دوره جام��ع ایمپلنت از کی 
شروع شده و مدت آن چقدر بوده و کی خاتمه 
یافت؟ نحوه طراحی، برنامه ریزی و اجرای آن 

چگونه بوده است؟
دکتر شهره عموئی: با برگزاری دوره های 
جامع آموزش��ی انجمن دندانپزش��کان عمومی 
ایران در تهران با س��طح علمی بالا و با توجه به 
درخواست و نیاز دندانپزشکان استان کردستان به 
این برنامه ها از آقای دکتر شهنی زاده در خواست 
کردی��م ک��ه دوره جامع ایمپلنت را در اس��تان 
کردستان اجرا کنند. این درخواست با استقبال 
دکتر شهنی زاده رو به رو شد  ایشان با در نظر 
گرفتن نیاز آموزشی یک دندانپزشک عمومی در 
دوره های مقدماتی ایمپلنت، این برنامه را طراحی 
کردند. ش��روع این دوره در تاریخ 91/09/24 و 
آخرین جلسه تئوری آن در تاریخ 20/ 92/02 به 
پایان رسید. جلسات روزهای پنج شنبه و جمعه 
برگزار می گردید و با توجه به شرایط جوی استان 
در این مدت، سعی بر آن بود که ضمن احتراز از 
تداخل با تاریخ برگزاری کنگره های انجمن های 
مختلف دندانپزش��کی جلس��ات در هفته های 

متمادی برگزار شود
ایگدا نیوز: ش��رایط ارائه سرتیفیکیت به 

کسانی که دوره را گذرانده اند، کدام است؟
دکتر شهره عموئی: شرایط ارائه سرتیفیکیت 
بستگی به حضور مستمر  شرکت کنندگان و گذران 
کامل این دوره و همچنین کسب حد نصاب امتیاز 

در امتحان پایانی دوره خواهد بود
ارائ��ه  و  دوره  امتح��ان  نی�وز:  ایگ�دا 

سرتیفیکیت چه زمانی انجام می شود؟
دکتر ش�هره عموئی: در خرداد ماه 92 
آخرین جلس��ه عملی این دوره نیز انجام شد و  
طی آن هر کدام از شرکت کننده ها تحت نظر 
اساتید محترم آقای دکتر نوربخش و خانم دکتر 
آقالو  بر روی بیمار خود جراحی ایمپلنت را به 

آقای دکتر نعمت ا... کلاه قوچی عضو 
فعال هیأت مدیره انجمن دندانپزشکان 
عمومی ایران ش�عبه کردستان که کوله 
باری از تجریه و مدیریت را همراه دارند 
در زمین�ه برگ�زاری بازآموزی های این 
انجم�ن و خصوص�اً دوره جامع یك صد 
س�اعته ایمپلنت در کردستان زحمات 
بس�یاری را متحم�ل ش�ده اند، ضم�ن 
قدردانی از زحمات ایش�ان مصاحبه ای 
که ایگدانیوز با وی انجام داده اس�ت را 

در پی ملاحظه خواهید کرد:
دندانپزشکان  اس�تقبال  ایگدانیوز: 
استان کردستان از برنامه های آموزشی 
انجمن دندانپزشکان عمومی ایران شعبه 
اس�تان کردس�تان خصوصا دوره جامع 

ایمپلنت چگونه بوده است؟
دکتر نعمت ا...کلاه قوچی: باس��لام و 
احترام. با توجه به نیاز همکاران دندانپزشک 
عمومی شاغل در استان به برگزاری برنامه های 
علمی ابتدا اقدام به نظر سنجی و جمع آوری 
نظ��رات همکاران در برنامه ه��ای باز آموزی 
انجام شده در محل دفتر شد. سپس در اولین 
فرص��ت ممکن این نظ��رات در قالب برنامه 
پیش��نهادی به دبیرخانه انجمن ارائه گردید. 
با توجه به عدم وجود دانشکده دندانپزشکی 
در استان کردس��تان و کمبود دندانپزشکان 

متخصص این خلاء به خوبی پر گردید.
ش��عبه انجمن در حال حاضر با توجه به 
راه اندازی دانش��کده دندانپزشکی در استان 
که در راس��تای سیاس��ت ه��ای کلی دولت 
درجای��گاه کمی آن، حق ادام��ه برنامه های 
علمی و آموزش های تکمیلی دندانپزشکان 
بع��د از فارغ التحصیلی را برای خود محفوظ 
می داند و با صلابت ضمن احترام برای سایر 
انجمن ها و مراکز علمی دندانپزشکی قائل به 

رقابت در این زمینه می باشد.
نظر به اهداف متعالی انجمن، اس��تقبال 
هم��کاران از برنامه های انجمن- که در واقع 
دفت��ر انجمن را خانه خ��ود می دانند-  عالی 
است و بی انصافی است هر آنچه در توان مان 

است در طبق اخلاص نگذاریم.
ایگدانی�وز: اس�اتیدی ک�ه در ای�ن 
برنامه س�خنرانی کرده اند و موضوعات 
مورد بحث توس�ط ایشان، آیا در جهت 
رفع نیازه�ای علمی همکاران ش�رکت 
کننده بوده اس�ت؟ بازخورد آن چگونه 

بوده است؟
دکت�ر نعم�ت ا...کلاه قوچی: حضور 
اساتید با سابقه در استان جای تقدیر و تشکر 
دارد و باز خورد آن مثبت ازریابی میش��ود و 
ارائه مطالب منطبق برعنوان برنامه بوده است. 
ایگدانیوز: همکاری دانش�گاه علوم 

دکتر شهره عموئی:

برگزاری دوره جامع یک صد ساعته 
ایمپلنت و به پایان رساندن آن 

ستودنی است

چرخه معیوب اداری و اعمال سلیقه 
های بی سرانجام موجود در سیستم 

اداری کشور، در شرف تکرار...
صورت Live انجام دادند و در مردادماه امتحان 

پایانی دوره برگزار خواهد شد.
در اینجا لازم می بینم از همکاری مدیران 
کلینی��ک دندانپزش��کی خانواده ک��ه امکانات 
کلینیک را برای برگزاری جراحی Live در اختیار 

شرکت کنندگان قرار دادند، قدردانی نمایم.
ایگدا نیوز: در این دوره ظاهراً سیستم های 
ایمپلن��ت هم آموزش داده ش��ده اس��ت، این 
انتخ��اب چگونه صورت گرفت��ه و چگونه انجام 

شده است؟
دکتر ش�هره عموئ�ی: ای��ن انتخاب بر 
اساس معیارهای مشخصی بوده است از جمله 
 document  استاندارد بودن سیستم، داشتن
ه��ای معتب��ر از مراک��ز دانش��گاهی جهانی، 
شناس��نامه مش��خص بی��ن الملل��ی، کیفیت 
آموزش های اس��اتید همکار با این سیستم ها و 

امکانات آموزشی هندزآن شرکت ها.
ایگدا نیوز: کادر اجرایی س��نندج چگونه 
این برنامه را اجراء و کارهای عملی چگونه برنامه 

ریزی و چه کسانی فعال بوده اند؟
دکتر ش�هره عموئ�ی: در این برنامه در 
محل انجمن- ش��عبه کردس��تان و با همکاری 
اعض��ای هیأت مدیره برگزار ش��ده اس��ت. به 
خصوص همکار محترم جناب آقای دکتر نعمت 
ا... کلاه قوچی که در این زمینه بسیار دلسوزانه 
و متعه��د، فعالیت کرده اند. همچنین همکاران 
آقایان: دکتر کاوه محمدی و دکتر محمد فرشاد 

دشتی نیز ایشان را یاری کرده اند.
ایگ�دا نی�وز: آی��ا برنامه ای ب��رای اجراء 
دوره بعدی جامع ایمپلنت یک صد س��اعته در 

سنندج دارید؟
دکتر ش�هره عموئی:  به نظر می رس��د 
با اس��تفاده از پیش��نهادات و انتقادات شرکت 
کننده ه��ای این دوره، باید دوره پیش��رفته به 
گونه ای طراحی ش��ود که مشکلات و نیازهای 

دوره مقدماتی را پوشش دهد.
همچنین جلس��اتی برای بررس��ی علل و 
دلایل شکس��ت درمان ایمپلنت همکارانی که 
مایل به طرح کیس های ناموفق خود هستند، 

طراحی شود.

پزشکی کردس�تان و اس�تقبال آنها از 
برنامه های آموزشی انجمن دندانپزشکان 
عمومی ایران ش�عبه اس�تان کردستان 

چگونه است؟
دکت�ر نعمت ا...کلاه قوچی: همکاری 
دانش��گاه علوم پزش��کی تا قبل از راه اندازی 
دانش��کده دندانپزش��کی مطلوب ب��ود ولی 
متأس��فانه جدیداً در صدور مجوز برنامه های 
دارای امتیاز بازآموزی چرخه معیوب اداری 
و اعمال س��لیقه های بی سرانجام موجود در 

سیستم اداری کشور در شرف تکرار است.
ایگدانیوز: به نظر شما حضور دندانپزشکان 
در برنامه های آموزشی به چه عواملی بستگی 

دارد؟
دکت�ر نعم�ت ا...کلاه قوچی: حضور 
دندانپزش��کان در برنامه های علمی به موارد 
مختلف��ی بس��تگی دارد ب��ه عن��وان مث��ال 
دندانپزشکان جوان که جدیدا فارغ التحصیل 
شده اند به نوعی علاقه مندی بیشتری برای 
فراگیری و دریافت اطلاعات به روز می باشند 
و دندانپزش��کان با س��ابقه گاهی ب��ا انگیزه 
کس��ب امتیاز س��الیانه در برنام��ه ها حضور 

پیدا می کنند.
ایگدانی�وز: برنامه آینده ش�ما برای 
انجمن دندانپزشکان عمومی ایران شعبه 

استان کردستان چیست؟
دکتر نعمت ا...کلاه قوچی: به هر حال 
این ش��عبه در شش س��ال از تاسیس شعبه 
در اس��تان محروم و فاقد مراکز علمی واجد 
صلاحی��ت تجربه های گرانقدری را اندوخته 
است و در زمینه برگزاری برنامه های علمی 
توانمند ش��ده اس��ت .به کمک انجمن مرکز 
آمادگی بس��ط ای��ن برنامه ها را در س��طح 
منطقه غرب کش��ور و کشوری در استان در 

آینده نزدیک را دارد .
ایگدانیوز: راهکارهایتان برای بهبود 
برنامه ه�ای آتی انجمن دندانپزش�کان 
عمومی ایران ش�عبه اس�تان کردستان 

چیست؟
دکت�ر نعم�ت ا...کلاه قوچ�ی: خرید 
و تجهی��ز دفتر انجمن از مح��ل درآمدهای 
برگزاری دوره ها در دستور کار هیأت مدیره 
شعبه قرار گرفته اس��ت و پیشنهاد می شود 
زمینه حضور همکاران هیأت مدیره ش��عبه 
و سایر همکاران علاقمند کما فی السابق در 
جلس��ات انجمن مرکز  فراهم گردد تا ضمن 
کسب تجربه و آموزش در زمینه نیاز همکاران 
به وجود ش��عبه و مس��ائل انجمن داری در 
اس��تان، حس مسئولیت پذیری بیشتری در 
انجام امور شعب بر انگیخته شود و با تکیه بر 
خرد جمعی رسیدن به اهداف متعالی انجمن 

محقق گردد.

دکتر نعمت ا... کلاه قوچی:

دکتر شهره عموئی رئیس هیأت مدیره 
انجمن دندانپزش��کان عمومی ایران شعبه 
کردستان اعلام کرد: در تاریخ 2 خرداد ماه 
سال 1392 در سنندج استان کردستان، با 
همکاری اساتید سنندج دکتر علی حیدری 
و دکت��ر مهرنوش به��اری بازآم��وزی اندو 

برگ��زار گردید. این بازآموزی در مورد روش 
های بیحس��ی، درمان درد و اندو، تکنولوژی 
کارب��رد رادیوگراف��ی دیجیت��ال و آنالوگ و 
کارب��رد آپکس لوکتی��ور و روش های نوین 
آماده س��ازی کانال با سیس��تم های روتاری 

بوده است.

برگزاری بازآموزی کردستان
۲ خرداد ماه سال ۱۳۹۲
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